




3 اقتصادی

اجرای طرح از هفته آینده 

طرح رجیستری به گوشی های دست دوم رسید
مدیر کل فناوری اطلاعات ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با اشاره به آغاز مرحله 
چهارم طرح رجیستری، اعلام کرد که از هفته آینده این طرح فرایند انتقال و گوشی های 

دست دوم را نیز در بر می گیرد. 
»حمیدرضا دهقانی نیا« روز سه شنبه در یک نشست خبری افزود: طرح رجیستری هفته 
آینده فرایند انتقال مالکیت را در بر می گیرد که مشمول همه تجهیزات تلفن همراه خواهد 

شد.
وی ادامه داد: بدین ترتیب گوشی های دست دوم هم مشمول طرح شده و خریداران این 
نوع گوشی ها نیز باید گوشی را پیش از خرید به تنظیمات کارخانه برگردانده و رجیستری 

کنند.
این مقام مسئول همچنین خاطرنشان کرد که خریداران گوشی های دست دوم باید فرایند 

انتقال مالکیت را در سامانه طرح رجیستری به طور کامل انجام دهند. 
دهقانی نیا گفت: لازم است فروشنده گوشی دست دوم ابتدا با مراجعه به سامانه طرح 
رجیستری و ارسال پیامک به سرشماره #7777* و انتخاب گزینه انتقال مالکیت، مالکیت 
خود از گوشی را سلب کند و خریدار گوشی دست دوم نیز ضمن برگرداندن گوشی به 
تنظیمات کارخانه، مراحل انتقال مالکیت و سپس فعال سازی را در این سامانه به طورکامل 
انجام دهند تا گوشی آنها با مشکل مواجه نشود. وی با تاکید بر اینکه ورود گوشی های 
کارکرده و به روز شده به کشور ممنوع است، افزود: کسانی که نسبت به واردات چنین گوشی 

هایی اقدام کنند پروانه فعالیت آنان سلب خواهد شد.
*واردات گوشی تلفن همراه توسط تامین اجتماعی ناچیز بود

مدیرکل فناوری اطلاعات ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه در حال حاضر 
44 شرکت اقدام به واردات گوشی مدل اپل می کنند، گفت که سهم شرکت بازرگانی تامین 

اجتماعی در خصوص واردات گوشی ناچیز بود.
به گفته این مقام مسوول، تنها هفت هزار و 378 ثبت سفارش واردات توسط این شرکت 

انجام شده است که 2 هزار و 827 فقره آن ترخیص نهایی شده است.
دهقانی نیا کل واردات گوشی تلفن همراه مدل اپل در امسال را بیش از 300 هزار مورد 
عنوان کرد که ترخیص توسط شرکت بازرگانی تامین اجتماعی در این بین چندان قابل توجه 
نیست. وی خاطرنشان کرد که در حال حاضر 30 شرکت وارد کننده در زمینه اپل فعال 
هستند. وی در ادامه، افزایش قیمت گوشی های تلفن همراه متاثر از اجرای طرح رجیستری 
را به شدت رد کرد و گفت: عوامل دیگری در این افزایش قیمت موثر بوده اند و رجیستری 
یک طرح فنی است که ارتباطی با قیمت ندارد. مدیر کل فناوری اطلاعات ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا درباره تعداد گوشی های مسدود شده نیز گفت: تاکنون با اجرای طرح 
رجیستری گوشی ها تلفن همراه حدود 11 هزار و 509 گوشی مسدود شده اند. دهقانی نیا 
از کسانی که اجرای این طرح را منافع شخصی محمد جواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات دانسته اند انتقاد کرد و گفت: طرح رجیستری از سال 1394 به تصویب 
رسید و خرداد ماه 1395 اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور پیگیری آن را خواستار 

شد تا اینکه در دولت یازدهم پیمانکار طرح انتخاب و طرح اجرایی شد.
*سرنوشت گوشی های توریستی

به گفته این مقام مسئول گوشی های تلفن همراه گردشگران خارجی که از سیم کارت 
های خارجی هم استفاده می کنند به هیچ عنوان مشمول این طرح نمی شوند و تنها مشمول 
کسانی خواهد شد که قصد دارند بیش از یک ماه در کشور ما بمانند و از سیم کارت های 

ایرانی استفاده کنند.

معاون نظارتی بانک مرکزی :

سپرده گذاران موسسات مالی غیرمجاز تا پایان 
بهمن تسویه می شوند 

تسویه حساب با سپرده گذاران موسسات غیرمجاز تا پایان بهمن ماه جاری، جدیدترین 
خبری است که درباره آخرین وضعیت این موسسات از سوی معاون نظارتی بانک مرکزی 

رسانه ای شده است. 
فرشاد حیدری که در چند سال اخیر مسئولیت اصلی پیگیری ساماندهی موسسات 
غیرمجاز را بر عهده داشته و به همین سبب در کانون نقدها، تخریب ها و حتی تهدیدها علیه 
بانک مرکزی بویژه از سوی کسانی که منافع کلان آنها به خطر افتاده است، رو به رو بود، این 
موضوع را شامگاه دوشنبه )دوم بهمن( در جلسه مشترک مسئولان اقتصادی دولت و اعضای 

کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی مطرح کرده است.
شامگاه روز دوشنبه نیز حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهوری در گفت و گویی 
تلویزیونی با اشاره به پرداخت 11هزار و 500 میلیارد تومان خط اعتباری از سوی بانک 
مرکزی برای تعیین تکلیف سپرده گذاران، تاکید کرده بود که قوای سه گانه همه تلاش خود 
را برای حل مشکل سپرده گذاران به کار بسته اند اما باید دانست که این پول ها از جیب 
مردم داده می شود. حیدری در جمع نمایندگان مجلس از برنامه بانک مرکزی برای بستن 
پرونده غیرمجازها تا پایان بهمن ماه خبر داده و آنگونه که صدا و سیما از وی نقل کرده، تا 
پایان همین هفته اطلاعیه بانک مرکزی در این خصوص صادر می شود. وی همچنین آخرین 
آمارها را از تعیین تکلیف حساب های چند تعاونی منحله که بیشترین سپرده گذار را داشته 
اند، داده و گفته است: درباره تعاونی منحله ثامن الحجج تاکنون تسویه حساب با سپرده 
گذاران تا سقف 300 میلیون تومان عملیاتی شده و بقیه هم تا دهه فجر پرداخت می شود. 
همچنین برای سپرده گذاران تعاونی منحله فرشتگان، تاکنون تا سقف 200 میلیون تومان 
به سپرده گذاران پرداخت انجام شده است و البته از شهریور 94 به بعد که این تعاونی به طور 
رسمی منحل شده، سودی به سپرده گذاران تعلق نمی گیرد. به گفته عضو هیات عامل بانک 
مرکزی، در تعاونی های منحل شده افضل توس، وحدت و البرز ایرانیان هم با سپرده گذاران 
تا صد میلیون تومان تسویه شده و به سپرده گذاران بالای صد میلیون تومان نیز تا همین 
رقم پرداخت شده است؛ بقیه سپرده گذاران این تعاونی کمتر از 2 درصد سپرده گذاران را 
تشکیل می دهند که در برنامه تسویه نهایی قرار دارند. حیدری در خصوص تعاونی بدر توس 
نیز گفت: این موسسه هزار میلیارد تومان به مردم بدهکار است در حالیکه تنها 17 میلیارد 
تومان دارایی مکشوف دارد از این رو بانک مرکزی برای تسویه با سپرده گذران آن، 56 میلیارد 

تومان اختصاص داده است. 
به گفته معاون نظارت بانک مرکزی، درباره این تعاونی 61 فقره سند در استان خراسان 
توسط قوه قضاییه شناسایی شده است و اگر معاون اول قوه قضاییه آن را قطعی اعلام کند، 
عملیات پرداخت به سپرده گذاران این موسسه هم آغاز می شود اما دامنه تخلفات در این 
موسسه بسیار گسترده بوده و 700 میلیارد تومان سپرده جعلی و موهوم در این موسسه 
شناسایی شده یا بخشی از آن در بیرون فروخته شده اما در موسسه ثبت نشده است.حیدری 
در این نشست گریزی هم به نوسانات ارزی در هفته های اخیر زد و گفت: برخی اظهارات 
غیر کارشناسی از جمله اینکه قرار هست از سپرده های بانکی مردم مالیات گرفته شود، 
موجب ترس مردم می شود و عده ای، نگران شده و پول خود را از بانک خارج کرده و به 

دنبال خرید دلار می روند.
وی افزود: در همین موضوع موسسات مالی و اعتباری، 21 هزار و 500 میلیارد تومان پول 
تازه به اقتصاد تزریق شد که بخشی از آن به سمت بازار ارز و دلار رفت و موجب افزایش تقاضا 

شد در حالی که عرضه محدود بود.

وزیر نیرو:

 »سازگاری با کم آبی« جایگزین »مقابله با 
خشکسالی« شود

وزیر نیرو با اشاره به کاهش بارندگی ها و افزایش تبخیرها در 50 سال اخیر، گفت: در ادبیات 
برنامه ریزی های کشور باید »سازگاری با کم آبی« را جایگزین »مقابله با خشکسالی« کنیم. 
»رضا اردکانیان« دیروزدر گردهمایی مدیران ارشد صنعت برق کشور که در پژوهشگاه نیرو 
برگزار شد، بر استفاده حداکثری از فرصت محدودیت منابع به ویژه آب تاکید کرد و گفت: 
جایگزینی سازگاری با کم آبی به جای مقابله با خشکسالی به معنی مناسب بودن شرایط 
نیست، بخصوص در شرایطی که کاهش بارندگی ها نه تنها در تامین آب، بلکه در تولید برق 

نیز تاثیرگذار خواهد بود.
وی ادامه داد: با توجه به کاهش بارندگی ها، فضای جامعه برای اصلاح روندهای غلط آماده 
تر از همیشه است؛ در این شرایط، بخشی از طرح هایی که عملیاتی شدن آنها نیازمند زمینه 

هایی خاص بود، باید در دستور کار قرار گیرد.
وزیر نیرو گفت: در شرایط کنونی، نمایندگان مجلس، استانداران و به طور کلی جامعه، برای 
اجرای طرح هایی مانند مدیریت مصرف، معیشت های جایگزین و همچنین برنامه ریزی 

متکی بر آمایش سرزمین پیشگام هستند.
اردکانیان تصریح کرد: وزارت نیرو باید از این فرصت برای اقداماتی پایدارتر و ماندگارتر در 

زمینه اصلاح الگوی مصرف استفاده کند.
وزیر نیرو در بخش دیگری از سخنان خود، با اشاره به دو مفهوم مدیریت مصرف و تقاضا، 
گفت: این دو مفهوم در عین نزدیکی به هم تفاوت های نیز با یکدیگر دارند. مدیریت مصرف 
ناظر بر انجام برنامه ها در دوره های کوتاه مدت و میان مدت تر است اما مدیریت تقاضا ناظر 

بر یک هدف بلندمدت است.
وی با اشاره به تعهد شرکت توزیع برق تهران بزرگ مبنی بر کاهش 10 درصدی مصرف 
برق در زمان اوج در سال آینده از طریق اجرای طرح های مدیریت مصرف، گفت: این برنامه 

ها باید به گونه ای اجرایی شود که بسترساز توسعه در سایر بخش ها نیز باشد.
وزیر نیرو در ادامه با اشاره به اینکه هدف همه این تلاش ها افزایش سطح رضایت مندی 
مردم است، گفت: نباید از نظر دور داشت که همه تلاش های ما به خاطر حفظ رضایت مندی 
مردم و تکمیل و تدوام اعتماد میان مسئولان با مردم است؛ بنابراین توجه به سلامت کار و 

شفاف سازی می تواند بسیار موثر باشد.
اردکانیان افزود: بروز هرگونه نشانه تبعیض و فساد در سیستم قابل قبول نخواهد بود و با آن 

برخورد خواهد شد چرا که هیچ مصلحتی بالاتر از حفظ اعتماد عمومی نیست.
وی گفت: توجه به پیوستگی کار از جمله نکات دیگری است که باید به آن توجهی جدی 
داشت؛ به این معنا که باید کار خود را با کار سایر دستگاه ها و بخش ها ساماندهی کرد و از 

بخشی نگری در حوزه مدیریت آب و انرژی به شدت پرهیز داشت.
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این روزها سرازیر شدن نقدینگی و منابع خرد مردم به سمت بازار ارز، متهم ردیف اول 
افزایش نرخ دلار و یورو در بازار معرفی شده است، موضوعی که هم مسئولان بانک 

مرکزی و هم فعالان بازار ارز نیز آن را تایید می کنند. 
رسیدن دلار به نرخ 4650 تومانی و یورو 5850 تومانی در بازار آزاد در هفته جاری 
آن هم در زمانی که انتظار می رفت با کاهش تقاضای فصلی و پایان تسویه حساب 
های سال میلادی رو به کاهش نهد، گمانه زنی های متنوعی را از علل افزایش آن 

روی میز کارشناسان و فعالان اقتصادی قرار داد.
منتقدان دولت، انگشت اتهام را در وهله نخست به سمت دولتمردان نشانه رفتند و 
مدعی شدند در پایان سال دولت برای تامین کسری های خود، قیمت ها را شعله 
ور کرده است؛ هر چند این موضوع در هفته ها و ماه های گذشته بارها از سوی 
دولتمردان رد شده بود، اما شامگاه دوشنبه حجت الاسلام حسن روحانی رییس 

جمهوری هم به صراحت این موضوع را رد کرد.
وی با تاکید بر اینکه درآمدهای ارزی کشور بالاتر از مصارف ارزی است و مشکلی 
در تامین منابع وجود ندارد، گفت: دولت هیچوقت به نفعش نیست دلار را در بازار 
بالا ببرد تا منابعش را تامین کند. دولت هیچگاه دنبال افزایش نرخ ارز برای تامین 

کسری بودجه نیست.
نکته ای که روحانی به آن اشاره داشت، این بود که در هیچ کجای دنیا مردم برای 
خرید اسکناس هجوم نمی آورند؛ موضوعی که بویژه در چند سال اخیر بارها در بازار 

ارز ایران مشاهده شده است.
اکنون این پرسش مطرح است که این نقدینگی چگونه به بازار ارز سرازیر شد.

یک منبع آگاه چندی پیش در گفت و گو با خبرنگار ایرنا گفته بود که تلاش برای 
تعیین تکلیف سپرده گذاران موسسات غیرمجاز، هر چند باری از دوش 2 میلیون 
خانواده بر می دارد و نگرانی های آنها را رفع می کند اما این کار تبعات ناگواری بر 
شاخص های کلان اقتصادی از جمله رشد پایه پولی و در نتیجه تورم و همچنین رشد 

نقدینگی در بازار خواهد داشت.
وی معتقد بود که این افراد پس از آنکه پول های خود را از محل خط اعتباری بانک 
مرکزی دریافت کردند، به دلیل آنکه از نظام پولی سرخورده شده اند، دارایی خود را 
در منابع بانکی حبس نخواهند کرد و برای جبران زیانی که در چند سال گذشته کرده 

اند، به دنبال بازارهای پرسودتر خواهند رفت.
این پیش بینی اما کمتر از یک ماه به واقعیت تبدیل شد؛ بانک مرکزی که 11 هزار 
و 500 میلیارد تومان فقط برای تعیین تکلیف تعاونی های منحله فرشتگان، افضل 
توس، وحدت و البرز ایرانیان با تصمیم کمیته منتخب سران سه قوه اختصاص داده 

بود، به یکباره شاهد تلاطم در بازار ارز شد.

در حقیقت بخشی از منابعی که در روزها و هفته های اخیر فشار تقاضا را بر بازار 
ارز تشدید کرد، همین پول های سرگردان سپرده گذاران موسسات غیرمجاز بود؛ 

موضوعی که فرشاد حیدری معاون نظارتی بانک مرکزی نیز آن را تایید کرده است.
وی آمار جدیدتری از پرداختی ها به سپرده گذاران موسسات غیرمجاز داده و گفته 
است: در همین موضوع موسسات مالی و اعتباری، 21 هزار و 500 میلیارد تومان 
پول تازه به اقتصاد تزریق شد که بخشی از آن به سمت بازار ارز و دلار رفت و موجب 

افزایش تقاضا شد در حالی که عرضه محدود بود.
به گزارش ایرنا، نقدینگی دیگری که از بانک ها به سمت بازار ارز روانه شد، بخشی از 
حساب های مردم در بانک ها بود که البته سهم کمتری در این تلاطمات داشت زیرا 
تا پیش از موعد بانک مرکزی در شهریور ماه امسال برای رعایت نرخ سود 15 درصدی 
حساب های یکساله و سود 10 درصدی حساب های کوتاه مدت، بسیاری از بانک ها 
قدرت عمل را در دست گرفتند و حساب های مشتریان خود را از سپرده های کوتاه 

مدت به بلند مدت تبدیل کردند.
صحت این مدعا، آمارهای بانک مرکزی از رشد سهم سپرده های بلندمدت و کاهش 
حساب های جاری و کوتاه مدت نظام بانکی در ماه مهر بود که نشان می داد، با 
این کار بخشی از منابع بانکی که می توانست از بانک ها خارج و در بازارهای موازی 
غیرمولد نظیر دلار و سکه سرمایه گذاری شود، حداقل برای یکسال دیگر در بانک 
ها حبس شده است. با این حال آذر ماه گذشته مرکز پژوهش های مجلس گزارشی 
درباره دریافت مالیات از حساب های سپرده بانکی منتشر کرد؛ راهکار پیشنهادی این 
گزارش این بود که برای هدایت منابع حبس شده در بانک ها به سمت تولید و سرمایه 

گذاری از حساب های بانکی مالیات اخذ شود.
کارشناسان این مرکز که بازوی کارشناسی مجلس شورای اسلامی به عنوان نهاد 
قانونگذاری در کشور شناخت می شود، بر این باور بودند که مالیات از سود سپرده 
های بانکی می تواند به افزایش میل به مصرف و نه خروج سپرده ها از بانک و تغییر 

سبد سرمایه گذاری منجر شود.
این گزارش در حالی منتشر شد که بر اساس ماده 145 قانون مالیات های مستقیم 

)مصوب 1394( این درآمد برای اشخاص حقوقی و حقیقی معاف از مالیات است. 
شاید نتوان این گزارش را متهم ردیف نخست در تشدید تقاضا در بازار ارز دانست 
اما آنگونه که معاون نظارتی بانک مرکزی می گوید، چندان بی تاثیر هم نبوده است؛ 
حیدری گفته است: برخی اظهارات غیر کارشناسی از جمله اینکه قرار هست از سپرده 
های بانکی مردم مالیات گرفته شود، موجب ترس مردم می شود و عده ای، نگران 

شده و پول خود را از بانک خارج کرده و به دنبال خرید دلار می روند.
در مجموع بازار ارز روزهای متلاطم خود را پشت سر گذاشت و با توجه به واقعیت 

های اقتصاد ایران مبنی بر اینکه رشد اقتصادی کشور بدون نفت به خوبی پیش می 
رود و بالای 4 درصد است و اینکه تورم نیز مهار شده، انتظار نمی رود تلاش سفته 

بازان در بازار ارز بتواند قیمت ها را بیش از این بالا ببرد.
ولی اله سیف رئیس کل بانک مرکزی نیز وعده داده است که قیمت ها طی دو ماه 
آینده رو به کاهش می گذارد و بهتر است مردم برای اینکه متضرر نشوند، از سرمایه 

گذاری در این بخش بپرهیزند.
به عقیده وی اگر کسی پنج سال پیش با سودهای متعارف در نظام بانکی سرمایه 
گذاری کرده بود، اکنون سرمایه اش 80 درصد رشد داشت اما نرخ دلار در بهترین 

حالت 50 درصد رشد را طی 5سال گذشته ثبت کرده است.
با توجه به اطمینانی که رئیس جمهوری در گفت و گوی تلویزیونی  دوشنبه شب 
گذشته خود به مردم داد و اعلام کرد که ارز مورد نیاز کشور تامین است و بازار به 
زودی آرام می شود، انتظار می رود وعده های دولتمردان در زمینه ساماندهی این 
بازار و در عین حال حرکت به سمت یکسان سازی ارز به زودی اجرایی شود تا شاهد 
تکانه های ارزی آن هم برای اقتصادی که 70 درصد کالای وارداتی آن را کالاهای 

واسطه ای تشکیل می دهد، نباشیم.

بازار به زودی آرام می شود 

کدام نقدینگی بازار ارز را متلاطم کرد؟ 

از نگاه یک کارشناس حوزه کار، مهمترین چالش فعلی، قدرت خرید مردم است و بهترین راه کمک به بهبود وضع زندگی 
خانوارها کم کردن هزینه های بیمه ای و حامل های انرژی است. علی اکبر لبافی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: اگر دنبال بهتر 
شدن وضع اقتصادی و معیشتی مردم هستیم باید هزینه هایی که در اختیار دولت است جایگزین دستمزد شود و دولت در 
بخش هزینه های انرژی، بیمه ، عوارض و مالیات ها به کمک بیاید. وی ادامه داد: متاسفانه در بحث دستمزد، شورای عالی کار 
تاکنون راحت ترین کار را دنبال کرده و هر سال حداقل دستمزد را با ضرب در یک عدد و فرمول تعیین کرده است. به اعتقاد این 
کارشناس حوزه کار، بهترین راه بهبود معیشت و قدرت خرید مردم این است که هزینه های زندگی آنها را کاهش دهیم و  دولت 
درباره هزینه های آب و برق و گاز، مالیات و گمرکات از خود مایه بگذارد و آن را جایگزین افزایش ها کند تا هم توان خرید آحاد 
جامعه بالا برود، هم تولید به رونق برسد و هم قیمت تمام شده کاهش یابد. لبافی با اشاره به اهمیت کشورهای دیگر به مقوله 
تولید، گفت: بسیاری از کشورها نگاه ویژه ای به تولید خود دارند و به تولیدکننده و بقای او کمک می کنند. ما هم باید فشارها را از 
تولید برداریم و دنباله روی سیاستی باشیم که به جای رکود، توانمندسازی مردم را به اثبات برساند. او تاکید کرد: شخصا معتقدم 
که اگر مزد را به فرض 15 درصد افزایش می دهیم، باید در کنارش هزینه های بیمه ای یا عوارض و مالیات بر ارزش افزوده را به 
حداقل برسانیم. این کارشناس حوزه کار خاطرنشان کرد: در صورتی که تعداد اشتغال حفظ شود، مقرری بگیران بیمه بیکاری 
هم کاهش خواهند یافت و در این حالت از صندوق بیمه بیکاری که سالی 300 هزار نفر عضو دارد، می توان به عنوان جایگزین 
استفاده کرد و با افزایش تعداد اشتغال، سرانه های پرداختی به صندوق های بیمه را افزایش داد. به گفته لبافی در شرایط کنونی 
قدرت خرید افراد مهمترین چالش کشور است چون با وجود آنکه تولید به نسبت گذشته دو برابر شده تغییری در قدرت خرید 
مردم به وجود نیامده و در بیشتر مواقع کاهش هم یافته است بنابر این وقتی با انباشت کالا در بازار مواجهیم و نقدینگی دست 

مردم کم است، نمی توان انتظار داشت افراد کالای داخل را خریداری کنند تا بازار کار به تحرک درآید و تولید رونق بگیرد.

معاون نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس و اوراق بهادار، با بیان اینکه پس از برجام با نهادها و شخصیت های بین المللی 
از جمله رئیس سابق بورس نیویورک آمریکا مذاکره شد، گفت: بازار سرمایه ایران از نظر اندازه، تنوع ابزارها و صنعت در منطقه 
کم نظیر است.  »علی سعیدی« دیروزبه مناسبت پنجاه سالگی بازار سرمایه ایران افزود: شرایط برای بین المللی شدن بازار 
سرمایه ایران مهیاست و بازار جذابیت فراوانی دارد. وی ادامه دهد: به عنوان نمونه، در صورت انتشار اوراق قرضه بین المللی 
از سوی ایران، سرمایه گذاران از آن استقبال می کنند اما به علت فعالیت نکردن موسسه های رتبه بندی بین المللی، امکان 

انتشار این اوراق در خارج از کشور نبوده است.

مدیرکل دفتر حمل و نقل کالای سازمان راهداری با بیان این که رشد بار و ناوگان جاده ای در کشور متعادل نیست، گفت: طبق گزارش های تهیه 
 شده از سوی دفتر حمل و نقل کالا طی 10 سال گذشته حد فاصل سال های 85 تا 95 تعداد ناوگان ایرانی حدود 200 درصد رشد داشته است. 
غلامحسین دغاغله افزود: این درحالی است  که رشد بار در این مدت حدود 30 درصد بوده است و این بیانگر عدم تعادل بین عرضه و تقاضا 
در بخش حمل و نقل جاده ای ست. وی ادامه داد: متوسط میزان پیمایش سالیانه ناوگان ایرانی 60 هزار کیلومتر است در حالی  که میزان 
پیمایش ناوگان جاده ای کشور ترکیه به 250 هزار کیلومتر و اتحادیه اروپا 189 هزار کیلومتر می رسد. وی اظهار داشت:البته کامیون های برخی از 
شرکت های داخلی 200 هزار کیلومتر پیمایش و دلیل اصلی آن بهره گیری از برنامه ریزی مناسب است. وی با اشاره راه اندازی بازارگاه الکترونیک 
در کشور، گفت: جلوگیری از تردد اضافی و بهره ور کردن ناوگان و حذف نقش واسطه های غیر ضروری مهم ترین هدف ما در راه اندازی بازارگاه 
الکترونیک است زیرا واسطه های غیر ضروری که سود سرشاری از حمل و نقل می برند، نقش پررنگی در این بخش ندارند و با استفاده از فناوری های 
جدید واسطه ها حذف می شوند. دغاغله اظهارداشت: علت اصلی اجرایی شدن این تفکر ایجاد تعادل بین عرضه و تقاضای ناوگان با بار در حمل و 
نقل جاده ای است زیرا حجم بار در کشور تناسبی با تعداد ناوگان موجود در کشور ندارد. وی با اشاره به پروژه بازارگاه های الکترونیک )اینترنتی( که 
بخشنامه آن شهریور ماه امسال ابلاغ شد، گفت: بازارگاه  یا همان استارتاپ حمل  و نقل برون  شهری، نقش رابط بین صاحبان کالا با شرکت های 
حمل  و نقل و رانندگان با شرکت های حمل ونقل را ایفا می کند. مدیرکل دفتر حمل و نقل کالای سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای در تشریح 
بازارگاه بیان داشت: در این روش، بارنامه به شکل سابق صادر می شود، در واقع شرکت ها از طریق یک میز مجازی که بازارگاه در اختیار آن ها قرار 
می دهد، می توانند اقدام به صدور بارنامه کنند؛ اما در ابتدا صاحبان کالا خود و بار خود را به بازارگاه اعلام می کنند و سپس رانندگانی که در بازارگاه 
ثبت نام کرده اند برای حمل بار آمادگی خود را اعلام می کنند و بازارگاه پس از توافق طرفین حق العملی دریافت می کند. دغاغله از صدور مجوز 
فعالیت برای چهار بازارگاه تاکنون خبر داد و گفت: فعالیت چهار بازارگاه، سراسری است و فقط در مراکزی که حمل کالا با حضور در سالن اعلام 

بار شکل می گیرد، طبق ابلاغیه سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای اجازه فعالیت ندارند. 
دغاغله همچنین با اشاره به بخش نامه » ممنوعیت صدور بارنامه برای ناوگان 50 سال به بالا از ابتدای سال 97« تصریح کرد: برای ایجاد بهره وری 
در حمل  و نقل جاده ای پروژه هایی با محوریت فناوری اطلاعات )IT( در دست اقدام قرار گرفت و یکی از آن ها پروژه »نوبت مجازی« در بنادر است 
که سال گذشته با حضور وزیر راه و شهرسازی به بهره برداری رسید و امسال این سامانه در بندر امام خمینی )ره( به بهره برداری  می رسد. دغاغله 
معتقد است: درصورتی  که برنامه  ریزی مناسبی در بازارگاه برای ناوگان صورت بگیرد، ناوگان باری کشور می تواند طبق برنامه ریزی با بار به بندر 
یا نزدیک ترین شهر به بندر مراجعه کند و این مساله در افزایش بهره وری در این بخش تاثیرگذار خواهد بود. وی بابیان این که محدودیتی برای 
افزایش تعداد بازارگاه های اینترنتی وجود ندارد، خاطرنشان کرد: اگرچه محدودیتی از سوی سازمان برای تعداد بازارگاه ها قائل نشده ایم اما به نظر 
می رسد در صورت افزایش تعداد بازارگاه ها مجدد شاهد ریزش آن ها خواهیم بود. زیرا در فضای کسب  و کار اینترنتی بازار تعیین کننده است اگر 
سودی حاصل نشود باید کنار کشید. که نمونه بارز آن در استارتا پ های حمل و نقل درون شهری ملاحظه شد و تعدادی از آن ها نتوانستند در 

رقابت با سایرین ادامه حیات دهند.

یک کارشناس حوزه کار  مطرح کرد

راه کم کردن هزینه های زندگی مردم چیست؟

معاون سازمان بورس: 

تنوع بورس ایران در منطقه کم نظیر است 

مدیرکل دفتر حمل و نقل کالای سازمان راهداری:

رشد ناوگان حمل و نقل جاده ای و بار در کشور متعادل نیست 

سخنگوی دولت گفت: دولت موافق افزایش نرخ دلار نیست زیرا با افزایش نرخ دلار 
تورم هم بالا می رود و مهمترین دستاورد دولت به این صورت از بین خواهد رفت.

محمدباقر نوبخت در نشست خبری خود که در مجلس شورای اسلامی برگزار شد 
در جمع خبرنگاران و در پاسخ به سوال خبرنگار خبرگزاری صدا و سیما که چرا 
صرافی بانک ها دلار خود را به دلال ها می فروشند، افزود: بانک مرکزی چرا باید 
به دلال ها دلار بدهد و اگر بخواهد کاری انجام دهد از طریق صرافی های مرتبط 
با بانک ها عمل می کند و امیدواریم نگرانی هایی که در خصوص دلار به وجود 

آمده برطرف شود.
وی گفت: افزایش قیمت ارزهای خارجی در برابر پول ملی ما به هیچ وجه از اهداف 
دولت نیست و دولت با آن موافقت نکرده است زیرا با افزایش نرخ دلار دولت نفع 
نمی برد بلکه زیان می بیند زیرا با بالا رفتن نرخ دلار، تورم هم بالا می رود و یکی از 
مهمترین دستاوردهای دولت کنترل تورم است و با تمام توان از این دستاورد خود 

حمایت می کند.
نوبخت افزود: دولت با تمام توان به دنبال واقعی کردن قیمت دلار است.

وی با بیان اینکه افزایش نرخ دلار ناشی از افزایش تقاضا در حوزه هایی چون 
واردات و صادرات نیز گفت: برخی افراد اندوخته هایی دارند و نگران اندوخته های 
خود هستند و پول خود را به این بازار وارد کردند ولی دیر یا زود با سیاست های 
بانک مرکزی این ارقام و نوسات غیرواقعی فروکش می کند و من نگران افرادی 

هستم که به خاطر کاهش قیمت دلار، دچار شوک می شوند.
سخنگوی دولت افزود: اگر افراد به بازار دلار مراجعه کنند و پولشان را به این بازار 

بیاورند این امر به نفع اقتصاد ملی نیست و در این شرایط، اگر دولت ارز هم کم بیاورد 
مردم به جای اینکه به بازار بیایند و دلار بخرند باید به دولت کمک کنند و ارزشان را 

از خانه بیاورند و در بازار عرضه کنند.
نوبخت گفت: قطعاً مردم در این زمینه هم کمک می کنند و برای منافع ملی ما 

همیشه مردم کمک می کنند.
فقر مطلق را تا پایان برنامه به صفر می رسانیم

سخنگوی دولت گفت: در بودجه سال آینده و تا پایان برنامه ششم توسعه فقر 
مطلق را به صفر می رسانیم.

محمدباقر نوبخت در نشست خبری خود که در مجلس شورای اسلامی برگزار شد 
در جمع خبرنگاران افزود: دولت تلاش کرد تا بودجه سال 97 را متفاوت با بودجه 

های گذشته ارائه دهد و این بودجه با نوآوری هایی همراه است.
وی ادامه داد: نخستین تحولی که در بودجه اتفاق افتاد اصلاح در ساختار تدوین 
بودجه پیش آمده است و به رغم اینکه از سال 80 بودجه ریزی به روش متداول 
سنتی افزایشی انجام می شد برای سال آینده بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد 
خواهد بود. سخنگوی دولت گفت: دولت باید 20 درصد از بودجه دستگاه ها را 
بر مبنای عملکرد بدهد یعنی باید بودجه بر پایه قیمت تمام شده محصول ارائه 

شده باشد.
نوبخت افزود: این روش برای 340 دستگاه و ردیف عملیاتی شد و برای اینکه 
مجلس از ریزه کاری این بودجه آگاه شود ما بودجه را تدوین و به صورت شفاف 

ارائه کردیم.

دولت را نباید برای شفاف سازی بودجه سرزنش کرد 
وی گفت: تمام بودجه به ریز ارائه شده بود و همه از آن مطلع شدند چون ما شفاف 
بودجه را ارائه کردیم. سخنگوی دولت با اشاره به اینکه 6 هزار صفحه سند در 14 
مجلد بودجه سال آینده بود، افزود: ما روی بودجه کارهای اصلاح طلبانه انجام دادیم 

و معمولاً کارهای اصلاح طلبانه مورد انتقاد قرار می گیرد.
نوبخت اضافه کرد: ما بودجه را شفاف کردیم و معلوم شد که هر کدام از دستگاه 

ها چقدر می گیرند.
وی با بیان اینکه ما سعی کردیم تمرکز بودجه را از مرکز کشور به استان ها ببریم، 
گفت: 20 واحد درصد بودجه ای که استان ها باید تصمیم گیری کنند را افزایش 
دادیم و 868 طرح عمرانی که در مرکز در باره آنها تصمیم گرفته می شد را به 

استان ها واگذار کردیم.
سخنگوی دولت افزود: اگر در بودجه یک ردیف متفرقه مثل آسیب های اجتماعی 
وجود داشت ما آن را زیر نظر دستگاه مربوطه گذاشتیم که معلوم شود چقدر پول 
می گیرد و سعی کردیم سیاستی را که در قانون برنامه مورد توجه بود و همچنین 
رئیس جمهور وعده داده بود، انجام دهیم یعنی فقر مطلق را تا پایان برنامه ششم 

به صفر می رسانیم.
 اشتغال اولویت اول دولت در بودجه سال آینده

سخنگوی دولت گفت: مطالبات جوانان و خانواده ها از دولت اشتغال است و 
اشتغال مهمترین اولویت دولت در بودجه سال آینده خواهد بود.

محمدباقر نوبخت در نشست خبری خود که در مجلس شورای اسلامی برگزار شد 
در جمع خبرنگاران افزود: برای نخستین بار هر سال 750 هزار فرصت شغلی ایجاد 

کردیم اما افرادی که وارد بازار کار می شوند بیش از 750 هزار نفر هستند.
وی ادامه داد: در نیمه اول امسال نسبت به نیمه اول سال 95 ، هفتصد و 95 هزار 
فرصت شغلی ایجاد کردیم و در همین مدت 640 هزار نفر متقاضی وارد بازار کار 
شدند. سخنگوی دولت گفت: 181 هزار نفر که در سنوات گذشته بیکار بودند در 

این دوره وارد بازار کار شدند.
نوبخت افزود: در سال 97 ، هشتصد و 37 هزار نفر از جوانان وارد بازار کار می 
شوند که 70 درصد آنها فارغ التحصیلان دانشگاهی هستند و ما باید برای اینها شغل 

مناسب ایجاد کنیم.
وی افزود: در برنامه سال 97 یک میلیون و 33 هزار فرصت شغلی ایجاد می کنیم 

که این ایجاد شغل با سرمایه گذاری بر روی طرح های مهم است.
نوبخت گفت: ما برای ایجاد شغل به افراد بیکار پول نمی دهیم که آن را خرج 
کنند و بدهکار هم بشوند بلکه ما این پول را بین 12 طرح مهم توزیع می کنیم تا 
بتوانیم اشتغال ایجاد کنیم. وی ادامه داد: 73 هزار و 400 میلیارد تومان را در این 

12 برنامه سرمایه گذاری کردیم.
سخنگوی دولت با اشاره به اینکه یکی از این برنامه ها 240 هزار فرصت شغلی 
ایجاد می کند، افزود: با این اقدامات بخشی از مشکلات جامعه برطرف خواهد شد.

نوبخت با اشاره به زمینه های اشتغال گفت: در کشور زمین لرزه هایی وجود دارد 
که ما باید در مقابل این زمین لرزه ها مقاوم سازی انجام دهیم و یکی از اقدامات 
دولت این است که ساختمان هایی را که در بافت فرسوده هستند ،محله به محله 
بازسازی کنیم. وی افزود: با این اقدام تعداد خانه هایی که ساخته می شود بیش از 
تعداد خانه هایی است که وجود دارد و برای اینکه این خانه ها به فروش بروند 50 
تا 60 درصد قیمت خانه را وام 9 درصد به افراد متقاضی می دهیم و در حال حاضر 
100 هزار واحد را برای این کار در نظر گرفته ایم. سخنگوی دولت گفت: ایمن 

سازی ابنیه شهری و روستایی در مقابل زلزله ایجاد شغل خواهد کرد.

محمدباقر نوبخت :

دولت موافق افزايش نرخ دلار نيست 
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منصوریان مدنظر سپاهان نیست؛

تابش:دنبال یک مربی مثل برانکو هستیم
 سرپرست باشگاه سپاهان گفت: علیرضا منصوریان جزو گزینه های مدنظرمان 
برای جانشینی زلاتکو کرانچار نیست؛ ما دنبال یک مربی مثل برانکو ایوانکوویچ 

هستیم. 
مسعود تابش درباره شایعه حضور علیرضا منصوریان در اصفهان برای ثبت قرارداد 
با باشگاه سپاهان گفت: اینکه آقای منصوریان کجای کشور هستند را نمی دانم. 
چون نه مذاکره ای با ایشان داشتیم و نه قرار است مذاکره کنیم. دیروز که شنیدم 
آقای منصوریان به عنوان سرمربی تیم انتخاب شده است تعجب کردم و گفتم نکند 
جای دیگری فعالیت می کنیم که از آن بی خبریم! برای منصوریان احترام زیادی 
قائلم. او یکی از مربیان دوست داشتنی و بادانش فوتبال ایران است اما بطور رسمی 

اعلام می کنم که مذاکره ای با او نداشته ایم.
سرپرست باشگاه سپاهان اصفهان در خصوص احتمال حضور ونتورا در راس 
کادر فنی زردپوشان اظهار داشت: من نمی خواهم در مورد اسامی صحبت کنم. 
ساختار باشگاه نیاز به ثبات دارد و نباید از تعدد مربی در بازه زمانی کوتاه، خوشحال 
بود. پیش از این اتفاقات همیشه سعی داشتیم آرامش را با حضور مربیان قوی و 
رزومه دار حاکم کنیم. تعداد قهرمانی های سپاهان نیز نشان می دهد که در این 

راه موفق بوده ایم.
وی با تایید گران قیمت بودن زلاتکو کرانچار در سپاهان، درباره نحوه جدایی این 
مربی و انتخاب جانشینش تصریح کرد: نباید کتمان کرد قرارداد کرانچار گران بوده 
است. مربی حرفه ای پول حرفه ای هم می خواهد و این به معنی ولخرجی باشگاه 
سپاهان نیست. البته به نظرم یکی از بهترین مربیان خارجی که به فوتبال ایران 
آمده است همین آقای کرانچار بود اما باید بپذیریم حدود 80 درصد تیم را تغییر 
دادیم و کادر فنی بطور کامل تغییر پیدا کرد. تیم هم نتوانست با گذشت زمان به 

هماهنگی کافی برای کسب نتیجه برسد.
سرپرست باشگاه سپاهان تاکید کرد: ما یک مربی حرفه ای داشتیم که وقتی 
دیروز دیدم چگونه با بازیکنان خداحافظی کرد لذت بردم. کرانچار صورت تک تک 
بازیکنان را بوسید و از آنها خواست فقط و فقط ببرند و برای همین موضوع هم 
می رود تا تیم نتیجه بگیرد. تابش درباره احتمال استفاده از مربی خارجی گفت: 
قرار است روز شنبه، تکلیف این موضوع را روشن کنیم. خواهیم به تاکتیک های 
راهبردی خودمان بازگردیم. مثلا گزینه ای مثل برانکو ایوانکوویچ را می خواهیم 
که در ابتدای حضورش در پرسپولیس نتوانست نتیجه بگیرد اما با گذشت زمان، 
توانایی هایش را بروز و ثبات فنی و مدیریتی خودش را به تیم نشان داد. راهی که 
خیلی قبلتر رفته بودیم و نتیجه خوبی هم برایمان رقم خورده بود. وی در پایان 
درباره ترس هواداران این تیم از سقوط به رقابت های لیگ دسته اول اظهار داشت: 
به هیچ وجه به سقوط فکر نمی کنیم و مطمئنم اتفاقات بسیار خوبی برای آینده 

باشگاه سپاهان در حال رقم خوردن است.

عضو هیات مدیره پرسپولیس:

 طارمی باید ادعایش را ثابت کند
عضو هیات مدیره باشگاه پرسپولیس در واکنش به اظهارات طارمی عنوان کرد: 

همه خواهان ماندن او بودند و خودش باید ادعایش را ثابت کند.
ابوالفضل گلپایگانی روغنی در گفت وگو با ایسنا درباره اظهارات مهدی طارمی در 
برنامه 90 که عنوان کرده بود عده ای در باشگاه پرسپولیس خواهان جدایی او از این 
باشگاه بوده اند اظهار کرد: درباره مهدی طارمی به عنوان سرمایه ملی و فوتبالیست 
خیلی خوب در کشور، آقای برانکو و همین طور تمام اعضای هیات مدیره خواهان 
ماندن او و تمدید قراردادش با باشگاه پرسپولیس بودند. این خبر رسمی است که 
من به عنوان عضو هیات مدیره مطرح می کنم. حال این که در پشت پرده چه 
اتفاقاتی رخ داده است من از آن بی خبرم و همه آن ها را تکذیب می کنم! جدایی 
طارمی خواسته شخصی خودش بود و حتی برای جدایی تاکید و تکرار داشت که 
از ایران برود. حتی در این میان پیشنهاداتی از اروپا و حتی آسیای شرقی به دستش 

رسید اما در نهایت به الغرافه قطر رفت.
او در پاسخ به این سوال که آیا ادعای طارمی مبنی بر این که عده ای در باشگاه 
به او گفته بودند از این تیم برود را قبول دارد؟ گفت: درباره این ادعا من نه در مقام 
تکذیب و نه در مقام تایید هستم اما آن چیزی که به طور رسمی از باشگاه می تواند 
وجود داشته باشد این است که همه مسئولان باشگاه پرسپولیس خواهان ماندن و 
به کارگیری مهدی طارمی بودند. ما طارمی را به چشم یک سرمایه ملی می دیدیم. 
ممکن است از او گلایه مند هم باشیم اما او را یک سرمایه  ملی می دانیم. درباره 
رفتنش هم یک تصمیم کاملا شخصی گرفته و اگر هم الان ادعایی دارد خودش 
باید ثابت کند من که نباید ادعای او را ثابت کنم. طارمی ادعای مبهمی هم مطرح 

کرده و گفته بعضی ها می خواستند برود.
او در ادامه درباره این که عنوان شده از جایی با وکیل طارمی تماس گرفته شده 
و گفته اند که طارمی باید در نیم فصل دوم از ایران برود گفت: از کجا و چه کسی 
تماس گرفته است؟ من که نمی دانم داستان چیست. من به عنوان عضو هیات 
مدیره صحبت می کنم. همه اعضای هیات مدیره که بزرگ ما هم آقای کاشانی 
هستند تاکید بر ماندن طارمی داشتند. خود کادر فنی و شخص برانکو هم تاکید بر 
ماندن طارمی داشت. تاکیدهای ما همه رسمی بود و در مصاحبه هایمان هم گفته 
بودیم. حالا اگر طارمی ادعایی دارد من اطلاعی از آن ندارم و این که پشت پرده 
خبری بوده یا نه اطلاعی از آن ندارم. طارمی ادعایی کرده و باید خودش ثابت کند.

علیرضا اکبرپور: 

جذب نکردن یازالده حرفه ای بود
پیشکسوت استقلال می گوید این تیم با شفر همچنان در مسیر خوبی قرار دارد.

علیرضا اکبرپور در گفت وگو با ایسنا، درباره روند استقلال با شفر و این که آیا روند 
آبی ها دچار افت شده است، گفت: به نظرم استقلال در دو، سه بازی اخیر به لحاظ 
گلزنی نتوانسته آن چیزی باشد که می خواهد. فکر نمی کنم که استقلال افت کرده 
باشد. اگر پنالتی ابراهیمی گل می شد کسی از این حرف ها نمی زد چون استقلال 
گلی در این دو، سه هفته نزده این ذهنیت ایجاد شده است. در حالی که استقلال 
بازی شاداب و مالکانه ای را ارائه می دهد و این تیم در هر بازی سه، چهار موقعیت 

خوب دارد. گل نزدن این تیم هم به بی دقتی بازیکنان برمی گردد.
وی در پاسخ به این سوال که چرا روند نتایج استقلال در داخل و خارج خانه 
متفاوت است، بیان کرد: به نظرم دلیلش این است که همه در زمین خودشان به 
دنبال برد و در خارج از خانه به دنبال کسب یک امتیاز و در ادامه پیروزی هستند. 
استقلال باید در خارج از خانه هم برای برد بازی کند. شفر مدت کوتاهی است به 
ایران آمده و مربی بزرگی است. باید به او فرصت بدهیم. او در همین زمان کوتاهی 
که در ایران حاضر شده، روند بازی استقلال را عوض کرده و می بینیم که تیم چقدر 
کار ترکیبی می کند و مالکانه بازی می کند. برای رسیدن به این اهداف، یک مربی 
زمان می خواهد اما او در زمان کوتاه هم کارهای بزرگی کرده است. کمتر کسی 
ریسک حضور در استقلال را انجام می داد ولی شفر تا الان خیلی خوب بوده است.

پیشکسوت استقلال در پایان و در پاسخ به سوالی درباره دیپورت شدن یازالده 
گومز گفت: به نظرم می شد این تیم زودتر بازیکن بگیرد چون نیاز به یک گلزن دارد 
اما این که با یازالده قرارداد نبستند، حسن کار مدیران استقلال است. می شد برای 
پوشاندن ضعف خودشان بروند و او را بگیرند و مثل همه خارجی های قبلی این 
بازیکن هم جواب ندهد و برود. ولی برخورد شفر و استقلالی ها با یازالده حرفه ای 

بود و آنها نرفتند کسی را بگیرند که به دردشان نمی خورد.

چهارشنبه -چهارم بهمن ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4481

سناریوسازهای کذاب مجازات می شوند؟

طارمی - طاهری، دروغ بزرگ!

محرومیت  و  ریزه اسپور  به  پیوستنش  درباره  طارمی  مهدی  صحبت های 
پرسپولیس و جریمه چند میلیاردی، نشان می دهد که یک "دروغ سازمان یافته،" 
پشت پرده تمام ماجراها است. دروغی که تاوان سنگینی بر حیثیت فوتبال ایران 
و تیمی پرهوادار بار کرد. براستی مسببان این دروغ سازی مجازات خواهند شد؟ 

فوتبال ایران تنش زخمی است، نه از شکست که از دروغ. از بی مبالاتی مدیران 
فوتبال نشناس و مربیان و بازیکنان بی معرفت، آنها که از فوتبال فقط پولش را 
شناخته اند و از دنیای توپ گرد و زمین چمن، فقط دیده شدن راضی شان می کند. 
نه عرقی، نه تعصبی و نه اندیشه آینده نگر، هیچ یک برای این دسته از فوتبالیست ها 
و مدیران، اهمیت ندارد. آنها فقط خود را می بینند و یک قدم جلوترشان را. اگر 
چاهی چند قدم آن طرف تر باشد، نه تنها نمی بینند که با سرعت به سمتش 

می روند و خود و فوتبال را با هم نابود می کنند.
فوتبال ایران تنش زخمی است،  نه از شکست که از دروغ. مدیران فوتبال ایران، 
دغدغه آینده ندارند. مدیران فوتبال دولتی ایران، می خواهند تا هستند، محبوب 
باشند و دیده شوند و وقتی هم رفتند، دیگر کاری به کار فوتبال و تیم و هوادارش 
ندارند. بدهی های سرسام آور دو تیم بزرگ پایتخت نمونه بارز مصیبتی است که 

گریبان فوتبال ایران را گرفته است. هر چه هم بگوییم، فایده انگار ندارد.
فوتبال ایران تنش زخمی است، نه از شکست که از دروغ. فوتبال ایران، فوتبال 
دولتی ایران، به پل معلقی ماند که بند بندش از هم گسیخته و هر طرفش را که 

می گیری، طرف دیگرش در می رود و هر آن است که فرو بریزد. یک نمونه اش 
پیراهن قرمزهای پایتخت. هواداران پرشمار پرسپولیس بعد از آن که چند سال 
کابوس وار را سپری کردند و غصه خوردند و ترسیدند، نرم نرمک به ساحل آرامش 
می رسیدند که تیری از غیب بر قلب شان خورد. نه از غیب، البته که "غیب" با تیم 

محبوب تهران دشمنی ندارد، هر چه هست از خودی است.
پرسپولیس تنش زخمی است نه از شکست که از دروغ. برانکو و شاگردانش در 
روزگار سختی و شکست، تیم را سر پا نگه داشتند و جبر قانون لیگ که تفاضل 
گل را بر بازی رو در رو ترجیح می داد،  جام را از آنها گرفت و به خوزستانی ها داد. 
بعد از آن، هر طور که بود،  تیم حفظ شد و قهرمانی را با شایستگی و بی حرف و 
حدیث تصاحب کرد اما این پایان ناملایمات پرسپولیس نبود. سرخ ها 15 حریف 
لیگ برتری را شکست دادند و جام را گرفتند اما از پشت خود و خنجر نارفیق 

غافل ماندند.
آقای  نارفیق.  خنجر  از  که  از شکست  نه  است،  زخمی  تنش  ایران  فوتبال 
فوتبالیست قبلا محبوب و حالا مغضوب، به دوربین نگاه می کند و از دروغ می گوید. 
دروغ نمی گوید اما از دروغی می گوید که گفته و گفته اند، دروغی که هم فوتبال 
ایران را بی آبرو کرد، هم پرسپولیس را محروم کرد و هم پای سیاست مداران بزرگ 

دو کشور را به بحثی کشاند که می شد اصلا پیش نیاید.
"خداوند ایران را دور بدارد از سه چیز؛ از دشمن،  از خشکسالی و دروغ." فوتبال 

ایران، دشمن ندارد، برکتش هم زیاد است و هر سال،  فوتبالیست های جوان و 
نوجوان مستعدی معرفی می کند اما امان از دروغ. مهدی طارمی چشم در چشم 
دوربین، می گوید باشگاهش دروغ گفته و از او هم خواسته دروغ بگوید. این را 

می گوید تا عملکرد خود و باشگاهش را توجیه کند؛  عذر بدتر از گناه.
به  گزارش  ایسنا، طارمی از پرسپولیس جدا شد و به ترکیه رفت، قرارداد بست و 
تمرین کرد اما پشیمان شد. به هر دلیلی خواست که برگردد. آن طور که خودش 
ادعا می کند،  باشگاه  و وکیلش گفته اند که "تو بیا ما کارها را ردیف می کنیم." کارها 
را که نه اما دروغ ها را ردیف کردند. علی اکبر طاهری، مدیرعامل وقت پرسپولیس 
مسئول آن دروغ ها است مگر آن که پاسخی برایش داشته باشد. اگر او ادعای 
طارمی را رد می کند،  باید شفاف و روشن سخن بگوید. در غیر این صورت،  متهمی 

است که اتهامش را پذیرفته و پاسخی ندارد.
باشگاه پرسپولیس، هم قدمت دارد،  هم شهرت و هم هوادار با تعصب. این همه 
افتخار و اسم و رسم،  با یک دروغ بر باد رفت و حالا فدراسیون جهانی فوتبال،  
باشگاه سرخ تهران را به "عدم صداقت" می شناسد. هزینه این بی صداقتی از جیب 
چه کسی پرداخت می شود؟ پاسخ روشن است و تاسف بار. دولت که مالک باشگاه 
است،  مجبور است هزینه ندانم کاری مدیرانش را بپردازد. ندانم کاری که نه، دانسته 
کاری کرده اند که حتی پای حسن روحانی و رجب طیب اردوغان را به ماجرا باز 
کرد. سخنگوی قوه قضاییه یک بار گفته بود اگر در ماجرای پرسپولیس و جریمه 
چند صد هزار دلاری اش،  باشگاه مقصر باشد، این قوه به آن ورود می کند. قوه 
قضاییه که نه اما قوه مجریه ورود کرد و جریمه را حل و فصل کرد. شاید هم این 

میان، امتیازی به طرف ترک داده شده باشد.
از همه این ها گذشته باید از مسئولان ورزش کشور پرسید که حالا با مدیران 
وقت پرسپولیس و مخصوصا علی اکبر طاهری چه برخوردی صورت می دهند؟ 
آیا حساب و کتاب کارش را می خواهند و ریز به ریز عملکردش در قبال ماجرای 
ریزه اسپور را بررسی و حساب کشی می کنند یا پست دیگری به او می دهند و 
روی سرشان حلوا حلوایش می کنند؟ وزارت ورزش و جوانان باید در این زمینه 
شفاف سازی کند. یکی از مدیران منصوب وزارت خانه "دروغ" گفته و دیگران را 
مجبور کرده که همان دروغ را تکرار کنند. جریمه این خطا، چیست؟ جریمه کننده 

کیست؟
فوتبال ایران تنش زخمی است، نه از شکست که از دروغ. طارمی می گوید 
به او دروغ گفتند که اگر برگردد مشکلی پیش نمی آید. طارمی می گوید باشگاه 
پرسپولیس به دروغ گفتند که "قرارداد طارمی با پرسپولیس قبل از قراردادش با 
ریزه اسپور بوده است." طارمی می گوید که طاهری از او خواسته دروغ او را تکرار 
کند. شاید طارمی دروغ می گوید و چنین دیالوگی بین او و طاهری صورت نگرفته 
است. یک طرفه به قاضی نمی رویم. اگر همه این حرف ها دروغ است، یکی این 

وسط بیاید و راستش را بگوید.
فوتبال ایران تنش زخمی است، نه از شکست که از دروغ، دروغ، دروغ و خسته 

است از این همه دروغ.

رئیس فدراسیون فوتبال از شرایط این رشته در ایران ابراز 
رضایت کرد و گفت: شرایط خوبی داریم و »فلش« فوتبال رو 

به بالا و پیشرفت است. 
مهدی تاج در پاسخ به این پرسش که آیا کی روش در ایران 
می ماند یا خیر، گفت: امیدواریم آقای کی روش در تیم ملی 

بماند. به نظر من ایشان قابل قبول هستند.
علی ضیا مجری برنامه فرمول یک که تاج مهمانش بود در 
ادامه صحبت های رئیس فدراسیون گفت: آقای کی روش 
خیلی ایرانی شده اند و در مصاحبه ای که با ایشان داشتم، 
به من گفتند در ایران متوجه اتفاقی شدم و آن این است 
که وقتی می گویند »فردا -ان شاء الله« کار انجام نمی شود.
در ادامه تاج گفت: آقای کی روش اقتدار خوبی به تیم ما می 
دهند. ما در بخش های مختلف دچار اشکلاتی هستیم ولی 
در حوزه فوتبال فلش مان به سمت بالا است، یعنی در واقع 
قهرمان آسیاییم، در فوتسال سوم دنیا هستیم و در فوتبال 

نوجوانان به جام جهانی رفته ایم.

رییس فدراسیون فوتبال تاکید کرد: در فوتسال همیشه 
پشت سر اسپانیا می ایستیم و خیلی تلاش می کنیم که 
مقام اول دنیا را به دست آوریم ولی برای رسیدن به این مقام 

باید تلاش بسیاری کنیم.
در ادامه ضیا از تاج پرسید آیا مشکل میزبانی تیم های 
باشگاهی ما در جام باشگاه های آسیا حل شدنی است و او 
پاسخ داد: فوتبال جای گردن کلفتی و قداره کشی نیست و 
جای گفتن اینکه من به کشوری نمی روم نیست، AFC باید 
این قضیه را لحاظ کند و من چون رئیس فدراسیون هستم 

نمی خواهم خیلی در این باره صحبت کنم.
وی افزود: بار آخری که در هلند با »جانی اینفانتینو« رئیس 
فیفا و دبیرکل سابق یوفا صحبت کردیم سوال ما این بود 
که برداشت شما از جلسه کمیته مسابقات در تایلند چی 
بود؟ من دیدم که برداشت ایشان با ما یکی است و قرائت 
دیگران از آن جلسه چیز دیگری است و می گویند کمیته 
AFC گفته است کمیته "علاقمندی "خود را به اینکه بازی 

ها همه باید به کشورهای یکدیگر بروند نشان داد و این 
مصوب نیست و هنوز خیلی روی این قضیه بحث داریم و 
اینفانتینو گفت به نظرم همه کشورها باید بروند و بیایند و 
ما دنبال مواضع آینده فیفا هستیم. در ادامه علی ضیا نظر 
رئیس فدراسیون فوتبال را در رابطه با اوضاع فوتبال بانوان 
و مسائل پیرامون آن از قبیل اسپانسر جویا شد و تاج اظهار 
کرد: فوتبال بانوان نسبت به گذشته خیلی بهتر شده و لیگ 
پویا و پربازده ای داریم که همه بازی های آن به موقع انجام 
می شود، اما نسبت به آسیا عقب تر هستیم. وی در پایان 
خاطر نشان کرد: کشور یک بار باید بالاخره تکلیفش را با 
فوتبال معلوم کند و ما فوتبال را با 45 میلیارد اداره می کنیم 
و این در حالی است که کشور قطربا 4500 میلیارد فوتبالش 
را می چرخاند. عربستان و کره و ژاپن و امارات نیز به همین 
صورت است و با این پولی که داریم ماحصلش همین می 
شود و با همین بودجه کم تلاش شده تا فضا آرام باشد، 

بهترین بازی ها را برگزار کنیم و لیگ به موقع باشد .

مهدی تاج:

فوتبال جای گردن کلفتی و قداره کشی نیست

مسعود شجاعی به صحبت های مهاجم ایرانی الغرافه واکنش نشان داد.
مهدی طارمی در مصاحبه با سایت رسمی لیگ ستارگان قطر گفته: »با اشکان دژاگه 
که در تیم العربی بازی کرده و مسعود شجاعی هم که در الغرافه حضور داشته است، 
صحبت کردم. آنها مرا برای انتقال به فوتبال قطر تشویق کردند. پورعلی گنجی و سروش 

رفیعی نیز نمای روشنی از فوتبال قطر و تیم الغرافه برای من شرح دادند.«
مسعود شجاعی در مصاحبه اختصاصی به ورزش سه گفت: آخرین تماسی که با 
دوست خوبم مهدی طارمی داشته ام، حدود هشت ماه پیش بوده. برایش در مسیر 
تازه ای که انتخاب کرده آرزوی موفقیت می کنم؛ اما هیچ توصیه یا مشورتی در خصوص 
انتقالش به قطر نداشته ام و حتی اطلاعی از کیفیت انتقال و جزئیاتش ندارم. شجاعی 
که روزهای موفقیت آمیزی را در یونان سپری می کند، یادآور شد: پارسال نیز بسیاری 
از هواداران عزیز پرسپولیس در شبکه های اجتماعی از من دلگیر بودند که چرا خواهان 
حضور طارمی در پانیونیوس هستم. در حالی که به هیچ وجه در جریان نبودم و مثل 
بقیه، اخبار را از سایت ها دنبال می کردم. امروز باز همان قضیه تکرار شده و هواداران 
محترم، از من انتقاد می کنند، در حالی که هیچ نقشی در جدایی مهدی از پرسپولیس 
و رفتن او به قطر نداشته ام. حالا برای اینکه دوباره درگیر این حاشیه غیر منصفانه نشوم، 
ناگزیر شدم تکذیب کنم.ستاره ایرانی آاک آتن که مهیای حضور در دربی بزرگ با 
المپیاکوس می شود، در ادامه گفت: تمام تمرکزم روی مسئولیت خودم در باشگاه آاک 

است. برای سه جام لیگ اروپا، سوپرلیگ و جام حذفی، اهداف بزرگی داریم.

وزیر ورزش و جوانان تاکید کرد که مطرح شدن هزینه گزاف کمپ تیم ملی 
فوتبال در روسیه مبنای درستی ندارد گفت: فیفا هزینه های کمپ را تعیین می 

کند. 
مسعود سلطانی فر در حاشیه مراسم تجلیل از باشگاه های برتر در مورد آماده 
سازی تیم ملی فوتبال برای حضور در جام جهانی گفت: به طور مرتب پیگیر 
وضعیت این تیم و برنامه ها و دیدارهای تدارکاتی پیش بینی شده هستیم. هر 
هفته گزارش کاملی در این زمینه به دست ما می رسد و آن را به طور کامل 

رصد می کنیم. 
وی تصریج کرد: خوشبختانه هماهنگی های خوبی برای پیش بینی دیدارهای 
تدارکاتی انجام شده است. در کل دیدارهای خوبی پیش بینی شده است و 
امیدواریم کار به همین صورت ادامه پیدا کند تا تیم ملی فوتبال با وجود قرعه 
سختی که با آن مواجه شده بتواند در روسیه عملکرد خوبی داشته باشد و از گروه 

خود صعود کند. 
وزیر ورزش در مورد کمپ تیم ملی فوتبال در روسیه و اینکه گفته می شود 
هزینه اجاره این کمپ خیلی بالاست به قدری که می شود با این هزینه یک کمپ 
خریدار کرد گفت: کسانی که چنین اظهار نظر ی می کنند خودشان مسئول 
پاسخگویی هستند. فیفا نظارت لازم را در این زمینه دارد و خود فیفا هست که 

هزینه ها را تعیین می کند. 

مسعود شجاعی: 

هیچ نقشی در تصمیم طارمی نداشته ام 
مسعود سلطانی فر:

هرهفته پیگیر تیم ملی فوتبال هستیم

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه 
 اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی 

اگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختما نهای فاقد سند رسمی 

 برابر رای شماره 139660316001004899 مورخ 1396/10/6هیات اول / 
دوم  موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرف مالکانه  
بلامعارض متقاضی حیدر نادری فرزند صفر ش ش 143 صادره از کرمانشاه در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 50،49 متر مربع در قیپسمتی از پلاک 
یک فرعی از 129 اصلی مفروز و مجزی شده واقع در دیزل آباد خریداری از مالک 
رسمی حسن ارباب اربابی محرز گردیده است . لذا  به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز اگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین 
اگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم  و پس از اخذ رسید , 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض , دادخواست خود را به مراجع قضا یی 
تقدیم نمایند. بدهی است در صورت انقضای مدت مذ کور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشارنوبت دوم :96/11/4
جعفر نظری: رئیس ثبت اسناد و املاک

هافبک آبی پوشان در حالی چهارمین فصل حضورش در این تیم را تجربه 
می کند که در این فصل هنوز موفق به گلزنی نشده است. 

به گزارش  مهر، چهار سال از حضور امید ابراهیمی در تیم استقلال می گذرد. 
بازیکن ملی پوشی که حالا آنقدر در این تیم تجربه کسب کرده که به کرات 
بازوبند کاپیتانی آن را هم بر بازو ببندد. ابراهیمی در همه سال های گذشته ای 
که برای آبی پوشان به میدان رفته بازی های خوبش را با گلزنی کامل می کرد. 
او در سه فصل گذشته تنها در لیگ به ترتیب 10، 10 و 7 گل زد تا در زمره 
بهترین گلزنان فصل این تیم هم قرار گرفته باشد. ابراهیمی در هر سه فصل 

گذشته لقب گلزن ترین هافبک فوتبال ایران را هم تصاحب کرده بود.
این بازیکن ملی پوش در حالی چهارمین فصل حضورش در استقلال را پشت 
سر می گذارد که هنوز در 20 هفته گذشته موفق به گلزنی نشده است و اگر 
این اتفاق در بازی های باقی مانده هم برای ابراهیمی نیفتد، نوار گلزنی های او 

برای آبی پوشان قطع خواهد شد. اتفاقی که قطعا خوشایند ابراهیمی نیست.
ابراهیمی در طول فصل دو بار هم این فرصت را داشت که از روی نقطه پنالتی 
گلزنی کند که هر دو بار این شانس را از دست داد تا در گلزنی کاملا ناکام باشد. 
ابراهیمی یکبار در دیدار آبی پوشان مقابل نفت تهران شانس گلزنی از روی 
نقطه پنالتی را از دست داد و یکبار هم در هفته گذشته مقابل پدیده پنالتی 

اش تبدیل به گل نشد.

رکورد شکسته می شود؟

طلسم ۲۰ هفته ای هافبک تاثیرگذار استقلال

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال با بیان اینکه جدایی مجتبی جباری بر خلاف میل او بوده است، گفت: سیدحسین حسینی به 
استراحت نیاز داشت و برای همین نیمکت نشین شد! 

حسن زمانی به بازی پیش روی استقلال با پارس جنوبی اشاره و تاکید کرد که دلش به نتیجه گیری استقلال در این بازی روشن 
است. وی همچنین درباره اینکه چرا به وینفرد شفر همانند علیرضا منصوریان انتقاد نمی کند، گفت: منصوریان خودش تیم را بسته 

بود ولی شفر استقلال را نبسته است!
مشروح گفتگوی زمانی در ذیل می آید:

- آقای زمانی! استقلال در سه بازی موفق به کسب برد نشده است. چقدر امیدوار هستید که در بازی با پارس جنوبی 
روند نبردن های استقلال قطع شود؟

این هفته بازی بزرگی داریم ولی استقلال بزرگتر از این بازی است! فکر می کنم بعد از سه هفته تساوی، بتوانیم در این بازی برد 
شیرین را به هواداران هدیه کنیم.

* علت پیروز نشدن استقلال در سه بازی گذشته را در چه چیزی می دانید؟
- علت آن یک مقدار بدشانسی است. مثلا در همین بازی آخر با پدیده پنالتی ما گل نشد. نباید اینطور باشد. ضمن اینکه باید پنالتی 
مجددا تکرار می شد. متاسفانه شاهد بودیم که داور به راحتی از بعضی مسائل گذشت و حق استقلال را گرفت. باتوجه به هماهنگی 
بازیکنان و شناخت کادر فنی از شرایط لیگ در دور برگشت، قطعا شاهد بازی خوبی خواهیم بود. بخصوص اینکه تیم هایی مثل 

پارس مقابل استقلال و پرسپولیس به »بازی مُرده« روی نمی آورند و با تمام وجود بازی می کنند.
* اگر تیم استقلال در این بازی هم به پیروزی نرسد آیا باشگاه اقدام خاصی انجام می دهد؟

- فعلا خیر. دلم روشن است که در این بازی نتیجه می گیریم.
* آیا در جریان رد شدن مهاجم پرتغالی در تستهای پزشکی هستید؟

- منتظریم که گزارشی را از این بازیکن از سوی مدیرعامل بگیریم. هنوز گزارشی نیامده و من در جریان جزئیات نیستم.
* گویا جذب مهاجم برای استقلال طلسم شده است.

- شاید قسمت این باشد که کار را با همین بازیکنان خودمان ادامه بدهیم. فصل قبل هم که از جذب بازیکن جدید محروم بودیم، 
بازیکنان جوان فرصت بازی پیدا کردند و همه شاهد بودند که چه بازیکنان شایسته ای هم شدند. با این حال امیدواریم قبل از شروع 

لیگ قهرمانان آسیا یک مهاجم خوب به استقلال اضافه شود.
* آیا استقلال با این وضعیت می تواند در لیگ قهرمانان آسیا موفق باشد؟

- باشگاه تا جایی که ممکن است از کادر فنی حمایت می کند و هم از نظر روحیه دادن و هم از نظر تامین منابع مالی کم نمی 
گذارد. تمام شرایط برای موفقیت استقلال در آسیا فراهم است.

* نیمکت نشینی سیدحسین حسینی در شرایطی که در اوج قرار داشت برای خیلی ها سئوال شده است. ارزیابی 
شما از تصمیم عجیب وینفرد شفر و بازی دادن مهدی رحمتی چیست؟

- به شخصه فکر می کنم شفر نمی خواست فشار زیادی به حسینی بیاید. او می خواست به حسینی استراحت بدهد چون اگر بیش 

از این به حسینی فشار می آمد احتمال مصدومیتش وجود داشت!
* با این حال به نظر می رسد رحمتی تا آخر لیگ برتر و همچنین در لیگ قهرمانان آسیا دروازه بان استقلال خواهد 

بود.
- نه اینطور نیست. خود شفر آنقدر به مسائل آشنا هست که حاشیه ای ایجاد نشود.

* بحث حاشیه ای دیگر استقلال کنار گذاشتن مجتبی جباری بود. چرا این بازیکن با این وضعیت بد از تیم کنار 
گذاشته شد؟

- بنده جباری را بازیکن بزرگی می دانم. او برای استقلال زحمت زیادی کشیده است و دوست داشتم ماجرا به نحو دیگری تمام 
شود. نمی خواستیم جباری با خاطره بد از استقلال جدا شود. این کار به رغم میل باطنی ما صورت گرفت. جباری هرکجا برود بزرگ 

است و برایش آرزوی توفیق دارم.
* بالاخره چه کسی حکم به کنار گذاشتن جباری داده بود؟ آقای افتخاری یا وینفرد شفر؟

- ما در هیات مدیره مصوب کردیم هرچه سرمربی تیم در این مورد بگوید، عملی شود.
* شفر دو بار با جباری جلسه گذاشته بود و حتی به منزل این بازیکن رفته بود. یعنی سرمربی تیم باوجود صحبت رو 

در رو با جباری حکم به کنار گذاشتنش داده است؟
- آقای افتخاری هم گفت که شفر رسما اعلام کرده جباری را نمی خواهد.

* آیا امکان دارد برای مجتبی جباری در انتهای این فصل بازی خداحافظی بگذارید؟
- باید ببینیم چه می شود. باید در جلسه هیات مدیره در اینباره تصمیم گیری شود.

* یکی از انتقاداتی که به شما وارد می شود این است که چرا این میزان حمایتی که از شفر دارید از علیرضا منصوریان 
نداشتید؟

- از کسانی که این انتقادات را مطرح می کنند می خواهم تمام مصاحبه هایم را از زمان ورود منصوریان به استقلال بخواننند. 
بیش از 80 درصد مصاحبه های بنده حمایت از منصوریان بوده است. نیم فصل اول سال گذشته منصوریان نتایج خوبی نگرفت 
ولی من همان موقع حمایت کردم و منصوریان هم نیم فصل دوم جبران کرد. برای منصوریان احترام زیادی قائلم ولی برای ما نام 

استقلال مهم است.
* آیا اگر الان منصوریان سرمربی استقلال بود و این نتایج را می گرفت )سه تساوی متوالی( بازهم شما همین موضع 

را داشتید؟
- وینفرد شفر در بستن تیم استقلال نقشی نداشته است. یک زمان است که سرمربی خودش تیم را بسته است. یک زمان هم 
سرمربی وسط فصل هدایت تیمی را قبول می کند. اینها با هم فرق دارد. اگر شفر فصل آینده بماند و تیم را خودش ببندد، تمام 

لحظات او را زیر ذره بین می گذاریم!
* با این حساب آیا قرارداد شفر تمدید خواهد شد؟

- باتوجه به نتایجی که استقلال می گیرد، بله ایشان ماندگار است.

زمانی عضو هیات مدیره باشگاه استقلال؛ 

حسینی نیمکت نشین شد چون به استراحت نیاز داشت!



5 علمی و سلامت 

بدن ما روزانه به چه مقدار آهن نیاز دارد؟

گیاهانی از جنس آهن!
آهن یکی از مواد معدنی اساسی است که برای بسیاری از عملکردهای بیولوژیکی 
در بدن خود به آن نیاز داریم. آهن برای تعدادی از فرآیندهای پیچیده، مانند تولید 
پروتئین های هموگلوبین و میوگلوبین نیاز است. هموگلوبین در گلبول های قرمز 
خون یافت می شود و اکسیژن را از ریه ها به بافت های بدن ما انتقال می دهد، و 

میوگلوبین به تامین اکسیژن مورد نیاز عضلات کمک می کند.
به گزارش سلامت نیوز به نقل از عصر ایران از "لیو لاو فروت"، آهن برای عملکرد 
درست سیستم ایمنی بدن نیاز است و در فعال کردن واکنش های آنزیمی ضروری 
برای سنتز کلاژن و تولید برخی انتقال دهنده های عصبی نیز نقش دارد. افزون بر 

این، برای تنفس و سوخت و ساز انرژی به آهن نیاز داریم.
به چه میزان آهن نیاز داریم؟

بنابر گزارش موسسه ملی سلامت آمریکا، مقدار مصرف توصیه شده روزانه آهن 
برای مردان بزرگ تر از 19 سال 8 میلی گرم است، در شرایطی که زنان تا پیش 
از یائسگی نیازمند 18 میلی گرم آهن در روز هستند. پس از 50 سالگی، مقدار 
مصرف توصیه شده روزانه آهن برای زنان همانند مردان برابر با 8 میلی گرم است. 
مقدار مصرف توصیه شده روزانه آهن برای افراد کوچک تر از 18 سال و همچنین 

زنان باردار و مادران شیرده متفاوت است.
جذب آهن

در شرایطی که آهن موجود در منابع گیاهی به راحتی آهن موجود در رژیم های 
غذایی حاوی گوشت جذب نمی شوند، اما این به معنای آن نیست که وگان ها نمی 

توانند از رژیم غذایی روزانه خود به میزان کافی آهن دریافت کنند.
آهن هم )Heme( که آهن متصل به پروتئین های هم است از محصولات حیوانی 
سرچشمه می گیرد و آهن غیر هم که به پروتئین های هم متصل نیست در مواد 
غذایی گیاهی یافت می شود. درشرایطی که آهن هم در بدن راحت تر جذب می 

شود، عوامل مختلفی می توانند بر میزان جذب تاثیرگذار باشند.
به عنوان مثال، مصرف مواد غذایی سرشار از آهن همراه با مواد غذایی سرشار از 
ویتامین های C و A به جذب بهتر آهن در بدن کمک می کند. از این رو، ترکیب 
اسفناج، گوجه فرنگی، لیمو، پرتقال، یا توت فرنگی )سالادی خوشمزه به نظر می 
رسد( انتخابی خوب برای جذب بهینه آهن است. از جمله منابع خوب برای ویتامین 
A می توان به سیب زمینی شیرین، انبه، هویج، بروکلی، نخود فرنگی، چغندر، هلو و 
لیمو اشاره کرد. ویتامین C تقریبا در تمام میوه های خانواده مرکبات، گوجه فرنگی، 

کیل، فلفل قرمز، گل کلم، جوانه بروکسل، پاپایا و توت فرنگی یافت می شود.
از مواد غذایی و نوشیدنی هایی مانند چای سیاه، قهوه، الکل و محصولات سویا 

نیز باید پرهیز کنید، زیرا آنها توانایی بدن برای جذب آهن را کاهش می دهند.
آهن بیش از اندازه

از آنجایی که بدن فاقد مکانیزمی برای خلاص شدن از آهن اضافی است، به گونه 
ای تکامل یافته تا جذب آن را تنظیم کند. به عنوان مثال، هنگامی که ذخایر آهن 
بدن کم هستند، جذب این ماده معدنی در روده تقویت می شود، اما زمانی که 
میزان آهن موجود در بدن زیاد است، جذب آن مسدود می شود. این مکانیزم تنها 
برای آهن غیر هم کارایی دارد. از این رو، مصرف طولانی مدت مواد غذایی سرشار از 
آهن هم، مانند گوشت قرمز، تخم مرغ، و لبنیات، موجب می شود تا بدن در تنظیم 

میزان آهن دریافتی دچار مشکل شود.
مصرف بیش از حد آهن هم محیطی را شکل می دهد که در آن روده دیگر 
توانایی تنظیم سطوح آهن را ندارد و بدن با آهن مسموم می شود. این شرایط 
می تواند به سناریوهایی مختلفی مانند دیابت، اختلالات روده، ریزش مو، کاهش 
جذب ویتامین E، افزایش تولید رادیکال های آزاد، بیماری کبدی و بیماری قلبی 

منجر شود.
مواد غذایی گیاهی سرشار از آهن غیر هم

در ادامه برخی مواد غذایی گیاهی که محتوای آهن آنها بیشتر از گوشت قرمز 
است، معرفی شده اند. این منابع گیاهی با یک وعده 4 اونسی استیک که حاوی 
حدود 2.7 میلی گرم آهن است، مقایسه شده اند. برای درک بهتر، یک وعده 4 

اونسی تقریبا برابر با نصف یک فنجان می شود.
به خاطر داشته باشید که میزان آهن غیر هم توسط بدن قابل تنظیم است، در 
شرایطی که این امکان برای آهن هم وجود ندارد. اگر وگان هستید دو برابر کردن 
مصرف آهن غیر هم به منظور حصول اطمینان از دریافت آهن کافی را مد نظر 

قرار دهید.
دانه های کنجد: یک وعده 4 اونسی دانه های کنجد حاوی 16.8 میلی گرم 

آهن است.
قارچ مورل: یک وعده 4 اونسی قارچ مورل حاوی 14 میلی گرم آهن است.

لوبیا قرمز: یک وعده 4 اونسی لوبیا قرمز حاوی 9.4 میلی گرم آهن است.
دانه های شاهدانه: یک وعده 4 اونسی دانه های شاهدانه حاوی 9.14 میلی گرم 

آهن است.
دانه های چیا: یک وعده 4 اونسی دانه های چیا حاوی 8.8 میلی گرم آهن است.
بادام هندی: یک وعده 4 اونسی بادام هندی حاوی 7.6 میلی گرم آهن است.

شوید: یک وعده 4 اونسی شوید تازه حاوی 7.2 میلی گرم آهن است.
جعفری: یک وعده 4 اونسی جعفری حاوی 7.13 میلی گرم آهن است.
جو دوسر: یک وعده 4 اونسی جو دوسر حاوی 7 میلی گرم آهن است.

اسفناج: یک وعده 4 اونسی از اسفناج پخته حاوی 4 میلی گرم آهن است.
دانه های کدو تنبل: یک وعده 4 اونسی دانه های کدو تنبل حاوی 3.8 میلی 

گرم آهن است.
عدس: یک وعده 4 اونسی عدس حاوی 3.2 میلی گرم آهن است.

برگه زردآلو: یک وعده 4 اونسی برگه زردآلو حاوی 3.1 میلی گرم آهن است.
جوانه های آفتابگردان: یک وعده 4 اونسی جوانه های آفتابگردان حاوی 3 میلی 

گرم آهن است.
خرمالو: یک وعده 4 اونسی خرمالو حاوی 2.9 میلی گرم آهن است.

یک اورولوژیست عنوان کرد

توصیه های تغذیه ای برای مبتلایان به سنگ کلیه
یک اورولوژیست با بیان اینکه سنگ  های کلسیمی، شایع  ترین نوع سنگ ها 
هستند گفت: دفع کلسیم در مواردی مثل کم  کاری تیروئید، پس از مصرف مقدار 
زیاد ویتامین D، عدم تحرک برای طولانی مدت و پوکی استخوان افزایش می یابد.

حسین کرمی اورولوژیست اظهار داشت: غلیظ شدن ادرار سبب ته  نشینی و 
رسوب ترکیبات موجود در آن و در نتیجه تشکیل سنگ کلیه می  شود. این سنگ 
 ها در این عضو حساس، متشکل از مواد آلی  هستند و گاهی مواقع در اندازه های 
مختلف به کوچکی یا بزرگی یک قلوه سنگ یافت می  شوند که حجم کم ادرار مهم  

ترین عامل خطر برای تشکیل سنگ های ادراری شناخته شده است.
وی با بیان اینکه سنگ  های کلسیمی، شایع ترین نوع آن ها هستند گفت: دفع 
 ،D کلسیم در مواردی مثل کم  کاری تیروئید، پس از مصرف مقدار زیاد ویتامین

عدم تحرک برای طولانی مدت و پوکی استخوان افزایش می یابد.
کرمی خاطرنشان کرد: کاهش جذب آب به وسیله روده در اثر اسهال یا از دست 
رفتن آب به صورت تعریق در مناطق گرمسیر نیز در ایجاد این نوع سنگ  ها 
موثر هستند، اما عارضه آن، درد شدیدی است که در اثر جا به جایی سنگ ایجاد 

می شود.
این اورولوژیست توصیه کرد: توصیه  های تغذیه  ای که مبتلایان به سنگ کلیه 
باید به آن توجه کنند، آن است که مقدار زیادی مایعات دریافت کنند که به این 
ترتیب ادرار رقیق خواهد شد و در بعضی موارد با تغییر اسیدیته ادرار از رسوب 

سنگ می  توان جلوگیری کرد.
وی ادامه داد: مبتلایان باید دقت کنند هرگز خود را به مرحله احساس تشنگی 
نرسانند زیرا بروز این حس نشان از حداقل 2 درصد کاهش آب بدن است، همچنین 
در مورد سنگ  های کلسیمی، از غذاهای غنی از کلسیم و ویتامینD پرهیز و در 

محدوده توصیه شده)2 لیوان شیر یا ماست، یا 30 گرم پنیر( دریافت شود.
کرمی عنوان کرد: در مورد سنگ های اگزالات کلسیمی باید از مصرف غذاهای 
غنی از اگزالات مثل آلبالو، آلو، کشمش، تمشک، ریواس، جوانه گندم، گوجه فرنگی، 
چغندر، کرفس، بادمجان، تره فرنگی، جعفری، اسفناج، شکلات، بادام زمینی، فلفل 

سبز، هویج، قهوه فوری و چای خودداری شود.
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بدن برای تامین انرژی مورد نیاز خود به آنچه می خورید، وابسته است. برخی 
مواد غذایی در حالت خام از ارزش تغذیه ای بیشتری برخوردار هستند، در شرایطی 

که برخی دیگر در حالت پخته مغذی تر هستند.
می دانیم که از مصرف برخی مواد غذایی مانند گوشت قرمز و تخم مرغ به صورت 
خام باید پرهیز کرد، زیرا می توانند موجب شکل گیری برخی مشکلات سلامت 
شوند. در ادامه با برخی دیگر از مواد غذایی که هرگز نباید آنها را به صورت خام 

مصرف کنید، بیشتر آشنا می شویم.
سیب زمینی

 سیب زمینی یکی از مواد غذایی پر مصرف در جهان است، اما از خوردن آن 
به صورت خام باید پرهیز کرد. مصرف سیب زمینی خام موجب نفخ و اثرات 
ناخوشایند معدی روده ای می شود، زیرا این ماده غذایی حاوی نشاسته هایی است 
که در برابر گوارش مقاوم هستند. اگر سیب زمینی به مدت طولانی در محیطی 
گرم یا مرطوب نگهداری شود می تواند سبز شده و سمی به نام سولانین تولید کند. 
اگر سیب زمینی سبز شده است، از مصرف آن باید در هر حالتی پرهیز کنید، زیرا 

سولانین می تواند موجب مسمویت غذایی شود.
یوکا

 یوکا یک سبزی ریشه ای و سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی است. اما یک 
ماده بالقوه کشنده نیز در یوکا وجود دارد. برگ ها و ریشه های یوکای خام حاوی 
گلیکوزیدهای سیانوژنیک هستند. این مواد شیمیایی در صورت مصرف سیانید آزاد 
می کنند. یوکا یک ماده غذایی خوراکی است به شرط آن که به خوبی شسته شود، 

پوست گرفته شود و پیش از خوردن پخته شود.
لوبیا قرمز 

لوبیا قرمز یکی دیگر از مواد غذایی پر مصرف است که در صورت استفاده به 
روشی اشتباه می تواند خطرناک باشد. لوبیا قرمز سرشار از پروتئین، فیبر، و آنتی 
اکسیدان ها است، اما مصرف آن به صورت خام می تواند معده را حسابی به دردسر 
اندازد. لوبیا قرمز نپخته حاوی فیتوهماگلوتینین سمی است که می تواند شرایط 
ناخوشایند معدی روده ای و علائمی مشابه با مسمومیت غذایی را ایجاد کند. پیش 

از مصرف لوبیا قرمز حداقل به مدت 10 دقیقه آن را بجوشانید.
هات داگ

 هات داگ یک خوراکی مغذی محسوب نمی شود، اما مصرف خام آن می تواند 
خطرناک باشد. این تصور اشتباه وجود دارد که هات داگ پیش از این که برای 
فروش عرضه شود یک مرحله پخت را پشت سر گذاشته و از این رو می توان آنها 
را پس از خرید و بدون هیچ روش پخت و پز اضافه مصرف کرد. اما بنابر گزارش 
سازمان غذا و داروی آمریکا، هات داگ های بسته بندی شده می توانند با باکتری 
لیستریا آلوده شده باشند، که این باکتری تنها با حرارت دیدن مجدد هات داگ 

از بین می رود.
شیر

ممکن است نام شیر خام را شنیده باشید. ما شیر را نمی پزیم، اما شیر خام وجود 
دارد و می تواند یک خوراکی خطرناک باشد. شیری که به صورت مستقیم از گاو 
دوشیده شده و پاستوریزه نشده است می تواند حاوی باکتری های مضر ئی.کولای 
و سالمونلا باشد. بنابر گزارش سازمان غذا و داروی آمریکا، شیر خام نسبت به دیگر 
محصولات لبنی 150 برابر احتمال بیشتری دارد موجب بیماری های غذایی شود.

جوانه ها
 جوانه ها از جمله مواد غذایی سالم در نظر گرفته می شوند. با این وجود، جوانه 
های یونجه و تربچه می توانند حاوی باکتری های مضر ئی.کولای، سالمونلا، و 
لیستریا باشند. جوانه ها در شرایط گرم و مرطوب پرورش داده می شوند، که 
محیطی مناسب برای تکثیر این باکتری ها نیز محسوب می شود. بر همین اساس، 
اگر قصد خرید جوانه ها را دارید آنها را به صورت تازه خریداری کرده و پیش از 

مصرف شستشو و پختن را فراموش نکنید.
بادام تلخ

 بادامی که می شناسیم و از مصرف آن لذت می بریم به نام بادام شیرین شناخته 
می شود و فواید سلامت مختلفی را نیز ارائه می کند. اما گونه ای دیگر به نام بادام 
تلخ نیز وجود دارد که حاوی اسید هیدروسیانیک، ترکیبی خطرناک از سیانید 
هیدروژن و آب، است. تنها 70 گرم بادام تلخ برای مرگ یک فرد بالغ کافی است. 

اما اگر بادام تلخ را بپزید می توانید آن را مصرف کنید.
آرد

 مصرف آرد خام می تواند به اندازه مصرف تخم مرغ خام مشکل آفرین باشد. 
طی سال های اخیر، سازمان غذا و داروی آمریکا و مراکز کنترل و پیشگیری از 
بیماری آمریکا آرد خام را به عنوان یک خطر بالقوه برای سلامت انسان معرفی 
کرده اند. طی سفر خود از ساقه گندم تا قفسه سوپرمارکت، آرد ممکن است با 
عوامل بیماری زا مانند باکتری ئی.کولای در تماس باشد، که تنها در صورت پختن 

از بین می روند.
بادنجان

 با احتیاط به بادنجان خام نزدیک شوید. بادنجان خام حاوی سولانین است که 
یک ماده سمی مشکل آفرین است و همان گونه که اشاره شد در سیب زمینی 
سبز شده نیز وجود دارد. بادنجان های جوان یا آنهایی که زود برداشت می شوند 
حاوی بیشترین میزان از این سم هستند. البته برای تجربه اثرات معدی روده ای 
ناخوشایند ناشی از مسمویت با سولانین باید مقدار زیادی بادنجان خام مصرف 
کنید، اما بهترین گزینه پختن این ماده غذایی پیش از مصرف است. افزون بر 
این، برخی افراد ممکن است به مقادیر اندک بادنجان خام نیز آلرژی داشته باشند.

 

محققان پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی ایران موفق 
انواع  پلیمری شدند که  تولید زخم پوش های  به 
جراحات با دوره های مختلف را ترمیم می کند و 

خاصیت ضد باکتری و قارچی دارد.
پلیمر  پژوهشگاه  تمام  استاد  یگانه  دکتر محمد 
و پتروشیمی ایران و مجری طرح زخم پوش های 
پلیمری گفت: پوست بزرگترین و وسیع ترین ارگان 
مانند تنظیم  بدن است که عملکردهای مختلفی 
رطوبت بدن، کنترل دمای بدن و ... را برعهده دارد که 
اگر این عوامل مختل شوند، بدن با مشکلات عدیده 

ای روبرو خواهد شد.
یگانه با بیان اینکه از این رو تولید زخم پوش هایی 
که در عملکرد پوست بدن تاثیر منفی نگذارند، از 
اهمیت بالایی برخوردار است، اظهار کرد: در همین 
راستا درصدد آمدیم تا زخم پوش هایی برای کمک 

به ترمیم ضایعات و جراحات پوستی را تولید کنیم.
وی با بیان اینکه از مرحله طراحی تا تولید این 
زخم پوش ها را خودمان بر عهده داشتیم و اکنون 
دانش فنی آن را بدست آورده ایم، خاطر نشان کرد: 
به تازگی آزمایش های ما روی این محصول به اتمام 

رسیده است.
این محقق با بیان اینکه اکنون درصدد هستیم این 
زخم پوش ها را در مرحله کلینیکی آزمایش کنیم، 
گفت: زخم پوش های پلیمری با توجه به خواص خود 
قابلیت ایجاد شرایط بهینه برای ترمیم انواع زخم ها 
در دو دسته عمومی زخم های با ترشحات کم و زخم 

های با ترشحات زیاد را فراهم می کنند.
یگانه افزود: این زخم پوش ها به دلیل استحکام 
مکانیکی مطلوب در شرایط متفاوت در طول زمان 
محافظت  باعث  تواند  می  پوست  بافت  بازسازی 
فشارهای  برابر  در  دیده  آسیب  پوست  فیزیکی 

فیزیکی خارجی شود. وی در خصوص دیگر ویژگی 
پژوهشگاه  در  تولیدی  های  پوش  زخم  این  های 
پلیمر و پتروشیمی گفت: زخم پوش های پلیمری به 
دلیل انطباق پذیری بالای خود قابلیت شکل گیری 
متناسب با مورفولوژی اندام هدف را دارند و باعث 
محفوظ ماندن بافت زخمی از میکروارگانیزم های 

خارجی می شوند.
به گفته یگانه، همچنین این زخم پوش با کنترل 
میزان جذب آب و میزان تبخیر بخار آب موجود در 
ترشحات زخم باعث ایجاد و حفظ محیط مطلوب 
مرطوب در موضع زخم می شود. وی خاطرنشان 
کرد: این زخم پوش های تولید شده به دلیل ویژگی 
میکروب کشی قوی خود محیطی عاری از میکروب 
را برای بافت در حال رشد ایجاد می کنند که این 

زخم  ترمیم  نسبی  سرعت  افزایش  باعث  عوامل 
پوستی می شود. استاد پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی 
با بیان اینکه این زخم پوش ها بر اساس روش های 
استاندارد نیز مورد ارزیابی قرار گرفته اند، گفت: زخم 
پوش های پلیمری برای ترمیم و نوآرایی بافت پوستی 
تحت شرایط برون تنی و درون تنی در مدل حیوانی 
موش صحرایی و در مقایسه با نمونه های تجاری 

مورد مطالعه قرار گرفته اند.
وی با بیان اینکه کارآزمایی بالینی این زخم پوش 
ها در مدل انسانی در دستور کار قرار دارد، گفت: 
میزان جذب آب و نفوذپذیری بخار آب با قابلیت 
جذب ترشحات متفاوت از دیگر ویژگی های این زخم 
پوش ها محسوب می شود. به گفته وی، زخم پوش 
های تولید شده برای گستره وسیعی از زخم ها با 
میزان ترشحات مختلف مشخص شده اند. این محقق 
پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی با تاکید بر اینکه زخم 
پوش های پلیمری که اکنون آماده ورود به کارآزمایی 
بالینی هستند نمونه داخلی ندارند، گفت: نمونه های 
خارجی این زخم پوش توسط برخی کشورها به تولید 
می رسند که با قیمت بالایی به بازار عرضه می شوند 
از این رو درصدد هستیم این زخم پوش ها را با قیمت 
مناسبی در دسترس مردم قرار دهیم. یگانه با بیان 
اینکه برای بهبود یک زخم نیازی به تعویض چند 
زخم پوش پلیمری وجود ندارد، گفت: از یک زخم 
پوش می توان برای بهبود یک زخم در طول دوره 
استفاده کرد که این می تواند شرایط بهبودی در زخم 

را به وجود آورد.
 وی با بیان اینکه این زخم پوش ها به سایر بافت 
های بدن آسیب نمی رسانند، گفت: این محصول 
ضدباکتری است و باکتری ها و قارچ های موجود در 

زخم را از بین می برد.

توسط محققان پژوهشگاه پلیمر؛

پانسمان پلیمری برای ترمیم جراحت تولید شد
ساخت مرورگر ویژه کودکان

 فضای مجازی امن می شود
شرکتی انگلیسی مرورگری مخصوص کودکان ساخته که به والدین اجازه می دهد از راه دور 
فعالیت های آنلاین فرزندان را رصد کنند و تصاویری که نامناسب می دانند را مخدوش کنند.

به تازگی مرورگر وبی ساخته شده که به والدین اجازه می دهد از راه دور فعالیت های آنلاین 
فرزندان خود را رصد کنند.  این مرورگر را تولیدکنندگان موبایل مخصوص کودک ساخته 
اند. هرچند به نظر می رسد این ابزار برای والدین نگران کارآمد باشد اما کارشناسان درباره 
ماهیت جاسوسی آن هشدار داده اند. به هرحال مرورگر مذکور Scout browser نام گرفته و 
شرکت انگلیسی Santok آن را ساخته است. این مرورگر که به شکل یک اپلیکیشن است، 
جستجویی ایمن را برای کودکان فراهم می کند.  به این ترتیب کودکان از معرض محتویات 
نامناسب در  امان می مانند. این نرم افزار شامل یک تراشه قابل نصب است که به والدین اجازه 
می دهد فعالیت فرزندانشان را رصد کنند و همچنین تصاویری که در فضای وب نامناسب 

می دانند را مخدوش کنند.

اولین تاکسی برقی مجهز به وای فای آغاز به 
کار کرد

دیوید هریس اولین راننده تاکسی شهر لندن لقب گرفت که با دریافت اولین تاکسی برقی 
این شهر فعالیت خود را به شکل جدیدی در خیابان های پایتخت انگلیس ادامه می دهد.

 این تاکسی که TX eCity نام دارد سرانجام ماه گذشته تاییدیه های لازم را دریافت کرد و 
حالا به طور رسمی در شهر لندن برای حمل مسافر به کار گرفته می شود.

شرکت LEVC سازنده این تاکسی برقی معتقد است استفاده از آن توسط دیوید هریس 
باعث صرفه جویی 840 دلاری )600 پوندی( برای وی در ماه خواهد شد. زیرا وی دیگر نیازی 
به استفاده از سوخت های فسیلی ندارد و تنها باید تاکسی خود را برای شارژ به شبکه برق 
متصل کند. تاکسی یادشده پس از هر بار شارژ می تواند تا 130 کیلومتر را طی کند. اما این 
رقم با کمک یک موتور کمکی بنزینی به 400 کیلومتر قابل افزایش است. تاکسی یادشده می 
تواند تا شش مسافر را در خود جای دهد و افراد معلول نیز می توانند به راحتی با ویلچر خود 
سوار این خودرو شوند. سوکت شارژ لپ تاپ و پرت های یو اس بی برای شارژ تلفن همراه در 
این تاکسی نصب شده است. همچنین این تاکسی برای دسترسی به اینترنت مجهز به شبکه 
وای - فای است. سقف خودروی یادشده مجهز به آینه برقی است تا جهانگردان بتوانند فضای 
اطراف خود را در خیابان های لندن به دقت مشاهده کنند. انتظار می رود در ماه های آینده 

تعداد بیشتری از این تاکسی ها در لندن به کار گرفته شوند.

رصد عفونت زخم جراحی با یک اپلیکیشن
محققان اپلیکیشنی ساخته اند که از عفونت های بعد از عمل جراحی و بستری شدن دوباره 
بیمار جلوگیری می کند. طبق تحقیقات جدید عفونت های محل جراحی در بدن انسان یکی 
از دلایل اصلی بستری شدن دوباره بیماران پس از عمل جراحی هستند. در همین راستا 
 WoundCare محققان دانشگاه های ویسکانسن و مدیسیون یک اپلیکیشن آزمایشی به نام
طراحی کرده اند. برای آزمایش عملکرد اپلیکیشن 40  بیماری که جراحی عروق انجام داده 
بودند، به طور مداوم تصاویری از محل زخم خود در سرور این برنامه آپلود کردند. همراه آن به 
چند سوال درباره وضعیت خود در اپلیکیشن پاسخ دادند. این افراد به مدت 2 هفته روند مذکور 
را تکرار کردند. پرستاران اطلاعات هر بیمار را طی فرایند پژوهش بررسی کردند. آنها 7 مورد 
اختلال در روند بهبود زخم و یک مورد اشتباه را ردیابی کردند. استفاده از این اپلیکیشن برای 
بیماران ساده بود اما به عقیده پرستاران بررسی وضعیت این افراد در کنار حجم کاری، فعالیت 
چندان ساده ای نبود.  به همین دلیل  پیشنهاد شد در یک برنامه مراقبتی مخصوص اطلاعات 
بیماران بررسی و کنترل شود. ربکا گونتر محقق ارشد این پژوهش می گوید: ما پروتکلی تنظیم 
کردیم تا بیماران در فرایند درمان خود نقش فعال تری داشته باشند و با پزشکان ارتباط برقرار 

کنند. این روش به ما کمک کرد در صورت بروز مشکل، سریعتر وارد عمل شویم.

فیس بوک واحد زمانی جدید اختراع کرد
فیس بوک واحد جدیدی برای زمان اختراع کرده که فلیک نام گرفته است. این واحد کمی 
از نانو ثانیه طولانی تر است. فیس بوک به تازگی اختراع جدیدی را رونمایی کرده که خریدنی 
نیست بلکه یک ویژگی است. به عبارت دیگر محصول جدید فیس بوک واحدی از زمان به 
نام Flick است که 705600000/1 ثانیه است. این میزان کمی طولانی تر از نانو ثانیه است 
اما به هرحال بخشی از زمان به حساب می آید. البته هیچگاه فلیک یک واحد زمانی رسمی 
نبوده است. این واحد برای فیلم، بازی های ویدئویی یا رسانه های بصری طراحی شده بوده 
است. به عنوان مثال در فیلم  هر ثانیه شامل 24 فریم است. به عبارت دیگر هر فریم حدود 
0.4166666667 یا 0.417 ثانیه طول می کشد.    در هر حال ایده اصلی ایجاد واحد زمانی 
فلیک ساده کردن این ارقام و واحد ها برای افراد است. کریستوفر هارواث یکی از کارمندان 

سابق فیس بوک این واحد زمانی را اختراع کرده است.

رابطه استرس و شرایط پوست 
استرس یکی از دشمنان اصلی سلامت انسان محسوب می شود، به ویژه اگر حالت 
مزمن به خود بگیرد. استرس می تواند بر قسمت های مختلف بدن از جمله قلب، مغز و 

پوست اثر منفی بگذارد.
زمانی که استرس دارید به پوست خود آسیب وارد می کنید و اگر به مشکلات پوستی 

مبتلا باشید، شرایط آنها را وخیم تر می کنید.
استرس و سوریازیس 

سوریازیس یکی از بیماری های پوستی است که ممکن است به واسطه استرس تشدید 
شود. محرک های استرس و رویدادهای که در زندگی با آنها مواجه می شوید ممکن است 

به شعله ور شدن سوریازیس در افراد مبتلا به این بیماری منجر شود.
مد نظر قرار دادن راهبردهای مقابله با استرس به واقع در مدیریت سوریازیس ضروری 
است. مدیتیشن یکی از ابزارهایی است که می توانید برای کسب آرامش و مدیریت سطوح 
استرس استفاده کنید. مطالعات مختلف پیوند بین مدیتیشن با کاهش استرس و بهبود 

سریع تر علائم پوستی در افراد مبتلا به سوریازیس را نشان داده اند.
استرس و پرخوری 

اگرچه پرخوری یک مشکل پوستی نیست، اما زمانی که استرس دارید احتمال انتخاب 
مواد غذایی ناسالم و مضر نیز افزایش می یابد و مصرف غذاهای کم ارزش در طول روز می 
تواند به بدتر شدن شرایط پوست منجر شود. مطالعات نشان داده اند که استرس موجب 
می شود تا افراد غذاهای بی کیفیت و سرشار از قند را مصرف کنند، که این غذاها با ظهور 

جوش ها و دیگر مشکلات پوستی پیوند مستقیم دارند.
استرس و جوش های چرکی

اگر مستعد ابتلا به آکنه هستند، استرس این شرایط را وخیم تر می سازد. همچنین، 
جوش های خود را نباید بترکانید، زیرا این کار می تواند به شکل گیری عفونت یا زخم 
منجر شود. در مورد آکنه، هورمون کوتیزول همانند یک آندروژن عمل می کند و موجب 

افزایش تعداد جوش ها می شود.
ورزش منظم، خواب خوب شبانه به میزان هفت تا هشت ساعت، و روتین پاکسازی 
صورت پیش از خواب برای مقابله با این شرایط توصیه شده است. همچنین، از طریق 

مدیتیشن و یوگا می توانید سطوح استرس خود را کاهش دهید.
استرس و اگزما 

اگزما موجب شکل گیری راش های قرمز و خارش پوست می شود. استرس یکی از 
عواملی است که می تواند شرایط اگزما را وخیم تر سازد. زمانی که استرس دارید، غدد 
آدرنال کورتیزول ترشح می کنند. این هومرون اگر به طور مستمر افزایش یابد بر همه اندام 
های بدن تاثیرگذار خواهد بود. در این شرایط پوست تحریک شده و ملتهب خواهد شد و 

حتی ممکن است با ظهور تاول مواجه شوید.
استرس و پیری پوست

 جلوگیری از پیری پوست امکان پذیر نیست، اما می توانید روند آن را کند کنید. در این 
میان، استرس یکی از عوامل اصلی پیری پوست و پدیدار شدن چین و چروک ها محسوب 
می شود. در شرایطی که مکانیسم دقیق چگونگی تاثیر استرس بر پیری پوست مشخص 
نشده است، پژوهش های اخیر عوامل احتمالی که ممکن است در این زمینه نقش داشته 
باشند را ارائه کرده اند. اپی نفرین، نوراپی نفرین و کورتیزول که طی دوره استرس ترشح می 

شوند، آسیب DNA را افزایش می دهند و در ترمیم DNA نیز اختلال ایجاد می کنند.
استرس و شوره صورت

 استرس یکی از عوامل تشدید درماتیت سبورئیک محسوب می شود و در شرایطی که 
دلیل درماتیت سبورئیک همچنان مشخص نیست، این ممکن است یک واکنش التهابی 
به پیتیروسپروم، که به نام مالاسزیا نیز شناخته می شود، را شامل شود. مالاسزیا یک نوع 

قارچ است که به طور طبیعی روی سطح پوست انسان زندگی می کند.
در شرایطی که روی پوست تقریبا همه انسان ها پیتیروسپروم وجود دارد، برخی افراد در 

ابتلا به شوره مستعدتر از دیگران هستند.

9ماده غذايی 
که هرگز نبايد 
خام مصرف 
شوند 

محققان در تلاش برای راه اندازی سیستم های هوش مصنوعی جدیدی هستند که 
از آنها می توان برای خواندن ذهن انسان و پی بردن به آنچه در مغز افراد می گذرد، 

استفاده کرد.
دستاوردهای دنیای هوش مصنوعی روز به روز در حال افزایش است و عرضه های 

متنوعی مانند گوشی های هوشمند، لوازم خانگی و غیره را درمی نوردد. اما اینکه 
هوش مصنوعی قادر به خواندن ذهن انسان باشد، پدیده ای منحصر به فرد و بی سابقه 

محسوب می شود.
دانشمندان ژاپنی می گویند برای اولین بار سیستم هوش مصنوعی طراحی کرده اند 
که قادر به درک امواج مغزی ذهن افراد است. آنها می گویند سیستم یادشده بر اساس 
تفکرات ذهن هر فرد می تواند تصویری را ترسیم کند. البته تصویر یادشده صرفا با 
هدف ساده سازی فعالیت های مغزی رسم می شود و نمی تواند نمایانگر تمامی فعل و 

انفعالات ذهنی پیچیده ذهن باشد.
این محققان نمونه هایی از این تصاویر ترسیم شده توسط سیستم هوش مصنوعی 
مذکور را نیز منتشر کرده اند که در آنها تصاویری از طبیعت و حروف الفبای انگلیسی 

که افراد در ذهن خود به آنها فکر می کرده اند قابل مشاهده است.
تکمیل این سیستم رویای درک نیات افراد بدون برقراری هرگونه ارتباط دوطرفه را 
ممکن می سازد. به بیان دیگر سیستم مذکور به اشخاص کمک می کند تا ماشین ها و 
تفکرات دیگر انسان ها را به طور آنی و بدون گفتگو یا حتی نگاه کردن به آنها بفهمند.

البته در چنین شرایطی حریم شخصی و امنیت انسان ها به طور جدی به خطر می 
افتد و زمینه برای برخوردهای جدی و حتی آغاز جنگ جهانی سوم ممکن می شود.  

اگر چه استفاده از هدست های واقعیت مجازی هیجان 
و نشاط زیادی را برای کاربران به ارمغان می آورد، اما تولید 

لوازم جانبی بیشتر می تواند این هیجان را دوچندان کند.
 Yaw VR نام یک شبیه سازی حرکتی واقعیت مجازی 

است که در قالب یک صندلی راحتی قابل استفاده است.
نام  به  مجارستانی  شرکت  یک  توسط  صندلی  این 
Intellisense تولید شده و کاربران برای استفاده روی سطح 

کروی آن می نشینند و پاهایشان را به جای پای درنظر گرفته 
شده می چسبانند. صندلی یادشده با استفاده از یک موتور 
برقی کوچک قادر به حرکات 360 درجه افقی و حرکات 
50 درجه عمودی است و این حرکات با تصاویر در حال 
پخش از طریق هدست های واقعیت مجازی سازگاری کامل 
دارد. خرید این صندلی ها با پرداخت 1190 دلار ممکن 
است. تحویل Yaw VR به خریداران در ماه آگوست انجام 

می شود و این محصول با 80 درصد از برنامه های شبیه 
ساز و هدست های واقعیت مجازی سازگاری دارد. تولید نرم 
افزارهای واقعیت مجازی متن باز سازگار با این محصول نیز 
ممکن است. لذا علاقمندان می توانند بازی های جذابی برای 
استفاده از این صندلی تولید کنند.حداکثر وزن قابل تحمل 
توسط این صندلی 15 کیلویی 150 کیلوگرم است. صندلی 

یادشده در هر ثانیه می تواند 120 درجه بچرخد.

هوش مصنوعی به زودی ذهن انسان ها را می خواند

صندلی واقعیت مجازی هم از راه رسید
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مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم  خبرداد

جشن ازدواج ۲۰۰ زوج سالمند در قم 
مدیرکل کمیته امداد قم از برگزاری جشن ازدواج 200 زوج سالمند که بیشتر ساکن 
روستاهای  این استان هستند خبر داد و گفت: طرح ازدواج سالمندان برای نخستین 

بار در کشور در قم اجرا می شود. 
اکبر میرشکار با اشاره به اینکه سالمندان، خصوصاً آنها که همسرانشان را از دست 
داده اند بیشتر در معرض آسیب های دوران پیری هستند، گفت: کمیته امداد استان قم 

طرح ازدواج سالمندان را برای نخستین بار در کشور اجرا می کند.
وی با بیان اینکه تعدادی از سالمندان که به دلایلی همسرشان را از دست داده اند 
و از تنهایی و افسردگی در رنج هستند، تمایل به ازدواج مجدد دارند، گفت: کمیته 
امداد استان قم در طرح اولیه زمینه ازدواج 200 سالمند زن و 200 سالمند مرد تحت 
حمایت این نهاد را فراهم کرده است و در تلاش هستیم زمینه این ازدواج ها را بیشتر 
فراهم کنیم. مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم با بیان اینکه در 9 ماه 
نخست امسال 490 نوعروس تحت حمایت کمیته امداد به خانه بخت رفته اند گفت: 
علاوه بر اینکه به دختران یتیم تحت حمایت پنج میلیون تومان و به دختران غیریتیم 
3 میلیون تومان کمک هزینه ازدواج پرداخت کردیم، پنج میلیون تومان هم وام قرض 

الحسنه از کمیته امداد دریافت کرده اند.
وی افزود: تا پایان امسال نیز 400 دختر تحت حمایت کمیته امداد با دریافت کمک 

هزینه ازدواج و تسهیلات قرض الحسنه به خانه بخت خواهد رفت.
میرشکار با بیان اینکه یکی دیگر از طرح های کمیته امداد قم، شناسایی خانوارهایی 
است که سرپرستان آنها به دلایل اعتیاد یا متارکه خانوار را ترک کرده اند، گفت: تا کنون 
465 زن مطلقه که همسرشان معتاد بوده اند شناسایی و با شرط ترک اعتیاد و اشتغال 

مناسب سرپرست خانوار زندگی مجدد خود را با همسرشان آغاز خواهند کرد.
وی با اشاره به اینکه برای ترک اعتیاد 100 سرپرست معتاد، با کمپ های ترک اعتیاد 
مذاکراتی انجام شده است، گفت: این افراد پس از ترک اعتیاد تا 6 ماه توسط کارشناسان 
تحت نظر هستند و پس از ترک اعتیاد تسهیلاتی به آن ها می دهیم و این حمایت ها تا 

یک سال ادامه دارد تا سرپرستان خانوار به سر و سامان برسند.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم با بیان این که برای ازدواج مجدد 
365 زن مطلقه نیز در مراحل بعدی اقدام می شود، اظهار کرد: این طرح از طریق برون 

سپاری توسط یک موسسه فرهنگی با 50 کارشناس در حال اجراست.
وی گفت: این نهاد برای زنان جوان مطلقه تحت حمایت کمیته امداد که امکان 
برگشت به زندگی قبلی را ندارند تسهیلاتی برای آنها و فرزندانشان در نظر گرفته است.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم عنوان کرد 

نگاه مثبت مسوولان راهگشای مشکلات 
زیرساختی شهرک های صنعتی 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم، نگاه مثبت مسوولان استان را راهگشای 
بسیاری از مشکلات زیرساختی و نیازهای واحدهای تولیدی مستقر در شهرك ها و 

نواحی صنعتی عنوان کرد.
امیر طیبی نژاد در حاشیه بازدید مسوولان اداره کل راهداری استان از شهرك صنعتی 
شهاب طی سخنانی اظهارداشت: بخشی از نیازها و مشکلات موجود در شهرك ها و 
نواحی صنعتی با همکاری و هم افزایی مقامات دستگاه های استان با واحدهای تولیدی 

و شهرك های صنعتی قابل رفع است.
وی تامین اعتبارات مالی را در مراحل بعدی رفع مشکلات مورد ارزیابی قرار داد و 
گفت: خوشبختانه در استان قم یك نوع حس همکاری فرا دستگاهی را شاهد هستیم 
که باحفظ و توسعه این همدلی و همراهی می توانیم ضمن کوتاه کردن مسیر مراحل 
تصمیم سازی، تصمیم گیری و عملیاتی کردن کارها و جلوگیری از اطاله در انجام پروژه 

ها، شاهد اقدامات گسترده تری در این بخش باشیم.
طیبی نژاد به نقش مهم و تاثیر گذار اداره کل راهداری و حمل و نقل استان در 
دسترسی آسان به شهرکهای صنعتی وتصریح در شناساندن ظرفیت های استان 
در بخش تولید و اشتغال اشاره و خاطرنشان ساخت: یکی از نیازهای مهم و اساسی 
واحدهای صنعتی امکان دسترسی آسان خودروهای سنگین و تردد و همچنین ایمنی 
راه است که این اداره کل می تواند در بازسازی، بهسازی و ایجاد مسیرهای جدید و بهتر 

شرکت شهرك های صنعتی قم را یاری نماید.
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم، رفع مشکل تردد خودروهای سنگین به 
شهرك صنعتی شهاب از جاده قدیم قم - تهران را مد نظر قرار دادو یادآور شد: این 
دسترسی طی سلیان گذشته در دستور کار این شرکت قرار داشت که برای ایجاد ان با 
مشکلاتی روبرو بودیم ولی در سال جاری با نگاه مثبت و همراهی قابل توجه اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان و با حضور استاندار قم توانستیم عملیات اجرایی 
ان را آغاز کنیم. اکبر سلیمیان معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای استان نیز در این بازدید با اشاره به اهمیت رفع مشکلات واحدهای صنعتی و تسریع 
در خدمت رسانی به فعالان عرصه تولید و اشتغال گفت: رفع نیازهای واحدهای تولیدی 
و صنعتی در بخش راه و جاده همواره مورد تاکید این اداره کل بوده وآمادگی خود را 

برای سرعت بخشیدن به رفع نیازها اعلام می کنیم.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

از  ظروف یکبار مصرفی پلاستیکی در جلسات 
اداری استفاده نشود

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: با توجه به آسیب جدی ظروف 
پلاستیکی به طبیعت و محیط زیست، از نهادهای دولتی و غیردولتی می خواهیم هرچه 

کمتر از این ظروف در جلسات خود استفاده کنند. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، تورج همتی با 
اشاره به ابلاغ عدم استفاده از بطری های آب پلاستیکی از سوی رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست، گفت: بر اساس این ابلاغ تمامی ادارات کل حفاظت محیط زیست و 

واحدهای تابعه در سراسر کشور از بطری های آب پلاستیکی استفاده نمی کنند. 
وی با بیان اینکه ظروف پلاستیکی با توجه به ماندگاری بسیار طولانی در طبیعت، 
تخریب و آسیب های جدی به محیط زیست و سلامت انسان ها وارد می کنند، گفت: 
از همه نهادها و دستگاههای دولتی و غیردولتی و آموزشی می خواهیم هرچه کمتر 
از بطری های آب و ظروف یکبار مصرف پلاستیکی در جلسات و همایش های خود 

استفاده کنند. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم تصریح کرد: بهترین جایگزین بطری های 
آب پلاستیکی در جلسات و همایش ها، استفاده از بطری ها و پارچ های شیشه ای و 
آبسردکن ها همراه با لیوان های شیشه ای، کاغذی و گیاهی بوده و هچنین به جای 
ظروف پلاستیکی می توان از انواع کاغذی و گیاهی آن استفاده نموده و برای بسته 

بندی پذیرایی نیز می توان از پاک های کاغذی استفاده کرد. 

مدیر امور آبفای شهرستان قدس  خبرداد

آغاز عملیات نصب انشعاب های فاضلاب 
مدیر امور آبفای شهرستان قدس گفت :هم اکنون نصب انشعاب های فاضلاب خیابان 

های دستغیب و کاشانی در شهر قدس در حال اجرا است.
بهزاد رضوانی با اعلام این خبراظهارداشت: اجرای شبکه جمع آوری ونصب انشعابات 
فاضلاب منطقه با اولویت محدوده های دارای شراط خاص سنگی، اجرای عملیات جمع 
آوری فاضلاب ونصب انشعابات تابعه خیابانهای کاشانی و دستغیب واقع در 20متری 
ولیعصر در دستور کار قرار گرفت.وی افزود: پس از اجرای شبکه اصلی به طول  1000 
متر، حدود 200 رشته  انشعاب فاضلاب نصب خواهد شد.رضوانی در پایان خاطر نشان 
کرد: این محدوده ها به دلیل رهاسازی فاضلابهای مسکونی به معابر عمومی با مشکل 
زیست محیطی روبرو هستند که اجرای این طرح در راستای بهبود وضعیت موجود 

اجرا شده است.

توسط عضو هیات مدیره شرکت عمران شهرهای جدید  مطرح شد

تمجید از پروژه های شرکت عمران شهر 
جدید اندیشه

به گزارش روابط عمومی شرکت عمران شهر جدید اندیشه روز یکشنبه  هفدهم  دی 
ماه، جناب مهندس رحیمی عضو محترم هیات مدیره شرکت مادر تخصصی عمران 

شهر های جدید و هیئت همراه از پروژه های شرکت عمران بازدید نمودند.
 گفتنبی است این عضو محترم شرکت عمران شهرهای جدید پس از بازدید از بازار 
ایرانی اسلامی نقش اندیشه به تمجید از این پروژه و نحوه معماری و اجرای آن پرداخت.

بودجه 26 هزار میلیارد ریالی شهرداری قم شامگاه دوشنبه برای سال 97 در 
بیست و هشتمین جلسه شورای اسلامی شهر قم تقدیم شد. 

شهردار قم مطرح کرد؛
کاهش 9 درصدی بودجه شهرداری قم

شهردار قم در این جلسه  گفت: بودجه سال 97 شهرداری نسبت به سال 
گذشته با کاهش 9 درصدی ارائه شد البته در منابع معمول با 3 هزار میلیارد ریال 

افزایش شاهد رشد 20 درصدی هستیم. 
سیدمرتضی سقائیان نژاد اظهار کرد: در نخستین سال اجرای برنامه در سال 
1396، بودجه شهرداری قم به صورت برنامه محور تدوین و پس از ارائه به شورای 

اسلامی شهر با رقم 22 هزار میلیارد ریال به تصویب رسید.
وی افزود: در این بودجه 7 هزار میلیارد ریال از مطالبات گذشته شهرداری از 
دستگاه های دولتی پیش بینی شده است که بودجه سال 1396 شهرداری از 
حیث درآمد به صورت 15 هزار میلیارد ریال از منابع معمول و 7 هزار میلیارد 

ریال از محل تسویه بدهی دستگاه های دولتی به شهرداری از طریق دولت بود.
شهردار قم در ادامه به تشریح جزئیات بودجه سال 1397 شهرداری قم پرداخت 
و خاطرنشان کرد: بودجه سال 97 شهرداری قم، از حیث درآمدی، با رقم 20 
هزار میلیارد ریال شامل 18 هزار میلیارد ریال از منابع معمول و 2 هزار میلیارد 
ریال از محل تسویه بدهی های دستگاه های دولتی به شهرداری قم توسط دولت 

پیش بینی شده است.
وی ادامه داد: بودجه سال 1397 نسبت به سال 1396 با کاهش 9 درصدی 
ارائه شد البته در منابع معمول با 3 هزار میلیارد ریال افزایش، نسبت به بودجه 

1396 شاهد رشد 20 درصدی هستیم.
سقائیان نژاد تصریح کرد: در سال اول برنامه، بودجه به صورت کاملًا راهبردی 
تنظیم و تدوین نشد چراکه احصا آمار و اطلاعات موجودی های شهر که در کمیت 
شاخص های اصلی برنامه تعیین کننده بود، وجود نداشت؛ همچنین برنامه های 
موضوعی حوزه های تخصصی نیز باید در سال 1396 تهیه می شد و این مورد با 
تلاش های صورت گرفته از جمله ایجاد سامانه برخط آمار و اطلاعات شهرداری 
قم در سال 1396، به دلیل گستردگی اقلام آماری تکمیل نشده بود که البته 
امیدواریم در سال 1397، آمار و اطلاعات شهر به صورت برخط برای استفاده 

تمامی ذی نفعان و قسمت های مختلف شهرداری آماده و تکمیل شود.
وی با تأکید بر اینکه برنامه های 5 ساله موضوعی حوزه های تخصصی نیز در 
حال تدوین است افزود: با نهایی شدن آن در سال 97 امکان ارائه برنامه و بودجه 
سالیانه به صورت کاملًا راهبردی فراهم خواهد شد و بنابراین بودجه سال 1397 

نیز همچنان به صورت نیمه راهبردی تدوین شده است.
استفاده از 3 هزار میلیارد از منابع حاصل از فروش اوراق مشارکت 

شهردار قم گفت: بودجه در نظر گرفته شده برای سازمان های شهرداری بالغ بر 
3 هزار و 120 میلیارد ریال است که در سال 1397، استفاده از 3 هزار میلیارد 
ریال از منابع حاصل از فروش اوراق مشارکت به منظور تکمیل پروژه قطار شهری 
و 500 میلیون تومان از منابع فاینانس برای تجهیز و توسعه ناوگان حمل و نقل 

عمومی و قطار شهری پیش بینی شده است.
وی افزود: نسبت بودجه شهرداری به کل بودجه 21 درصد و نسبت بودجه 
عمرانی به مجموع بودجه 79 درصد است، همچنین سرانه بودجه شهرداری قم 

برای هر شهروند معادل 16 میلیون و 600 هزار ریال است.
سقائیان نژاد با اشاره به نرخ تورم سال 1397 نسبت به سال 1396 اظهار کرد: 
افزایش بودجه شهرداری قم در سال 1397 کمتر از میزانی اعلامی وزارت کشور 
است و این مسئله بیانگر حرکت و جهت گیری مبتنی بر بهره وری و افزایش 
انضباط مالی در بودجه های جاری شهرداری و تمرکز بر استفاده بهینه از منابع 

است.
جذب سرمایه گذاری بخش خصوصی 

شهردار قم با بیان اینکه تأمین بودجه و اجرا پروژه های عمرانی پیش بینی شده 
در سال 1397 کمک شایانی به ارتقا سطح نگهداری شهر و توسعه زیرساخت ها 
می کند عنوان کرد: یکی از اهداف شهرداری در سال 1397، افزایش جذب 
پیش بینی  و  است  شهر  مختلف  مناطق  در  بخش خصوصی  سرمایه گذاری 
اعتبارات لازم برای تحقق این امر و همچنین ساختارسازی انجام شده در سال 
1396، نویدبخش حضور بخش خصوصی به منظور اجرای پروژه های تجاری و 

مسکونی در سال 1397 است.
وی افزود: در بودجه سال آینده خریداری 59 دستگاه اتوبوس از منابع شهرداری 
و 250 دستگاه اتوبوس از منابع فاینانس پیش بینی شده است، همچنین توسعه 
معابر ویژه دوچرخه سواران به میزان 4.5 کیلومتر و افزایش 20 درصدی مسیرهای 

پیاده راه از دیگر برنامه های شهرداری برای سال آینده است.
سقائیان نژاد با تأکید بر ضرورت احداث پارکینگ های عمومی در شهر و توسعه 
سیستم های کنترل هوشمند گفت: در سال 1397 علاوه بر توسعه پارکینگ های 
عمومی و سیستم های کنترل هوشمند، نهضت آسفالت معابر را همانند سال 
1396 ادامه خواهیم داد و این مسئله نیز در بودجه سال 1397 پیش بینی 

شده است.
شهردار قم عنوان کرد: بودجه به گونه ای تنظیم شده که ضمن توجه به تمام 
ابعاد زندگی شهری در تمام مناطق شهری شاهد تعالی و پیشرفت باشیم.وی در 
پایان خاطرنشان کرد: تکمیل مراکز ورزشی فرهنگی، تدوین سند توسعه محلات 
قم، تجهیز مساجد قم، توسعه پروژه های احیای بافت های فرسوده و تجهیز 
تجهیزات اطفاء حریق نیز در دستور کار بودجه سال 97 پیش بینی شده است و با 
توجه به نحوه بستن بودجه سال 97 شهرداری قم در تمام مناطق شهرداری در 

سال 97 شاهد پیشرفت، توسعه عمران و آبادی خواهیم بود.

امیرآبادی  تاکید کرد
ضرورت توجه ویژه به مناطق محروم و حاشیه ای 

عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی  نیز در این جلسه گفت: عدم افزایش 
تعرفه ها در بودجه سال 97 مورد بررسی قرار گرفت و تصمیم گرفته شد تا 

تعرفه ها در سال آینده ثابت باشد. 
احمد امیرآبادی با اشاره به تقدیم بودجه سال 97 شهرداری به صحن علنی 
شورای شهر اظهار کرد: از ارائه به موقع بودجه توسط شهرداری تقدیر می کنم و 
امیدوارم اعضای شورای اسلامی شهر قم نیز در زمان مقتضی و بر اساس برنامه، 

بودجه را با اولویت قراردادن مناطق محروم بررسی کنند.
وی با تأکید بر ضرورت توجه ویژه به مناطق محروم و حاشیه ای شهر قم گفت: 
تعیین اولویت های مردم در شهر بر عهده نمایندگان مردم در شورای اسلامی شهر 
است و توجه به مناطق محروم نیز باید از اولویت اعضا باشد چرا که به رغم تبلیغات 
دشمن در این مناطق، در فتنه و شلوغی های اخیر هیچ گونه تجمعی توسط این 
افراد صورت نگرفت بنابراین توجه و رسیدگی به مناطق محروم موجب تقویت 
نظام جمهوری اسلامی ایران خواهد شد.نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی خاطرنشان کرد: در سه هفته گذشته در کمیسیون تلفیق مجلس شورای 
اسلامی مباحث بسیار زیادی مطرح شده که فضای جامعه در این کمیسیون 
ملتهب در نظر گرفته شده بود و برای کنترل و هدایت این التهاب درونی جامعه 
نیز تصمیم های بسیار عقلانی و بزرگی گرفته شد.وی در ادامه به جزئیات بودجه 
سال 1397 اشاره کرد و گفت: یکی از مباحث مهم و مدنظر در بودجه سال 97، 
جلوگیری از افزایش بودجه حقوق ها و مزایایی نجومی درکشور است و در مجلس 
تصمیماتی در این خصوص گرفته شده است، البته در برخی موارد مورد اهانت 
نیز قرار گرفتیم و پیامک های توهین آمیز و همراه با تهدید برای بنده ارسال شد 
اما با توجه به شرایط کشور و به منظور ارتقا کشور و کمک به قشر کم درآمد این 
کار باید انجام می شد.امیرآبادی فراهانی گفت: حوادث اخیر در کشور نشان داد، 
مناطقی که دولت از سال های گذشته به آن ها توجه داشت و شرایط وضعیت 
معیشتی و اشتغال را در آن ها بهبود داده بود شاهد هیچ گونه مشکل یا تجمع 
اعتراضی نبود. وی افزود: بازگشت برخی از زمین های دولتی به دولت نیز بعد 
از گذشت نزدیک به سه دهه در دستور کار مجلس شورای اسلامی قرارگرفته 
است و این یکی از مهم ترین اقدامات کمیسیون تلفیق بود. عضو هیئت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در قم نیز زمین هایی وجود دارد که باید به 
دولت برگردد، تصریح کرد: برخی نهادها و اشخاص سال های گذشته زمین هایی 
را دریافت کردند تا مراکز را توسعه دهند اما متأسفانه تاکنون هیچ کاری صورت 
نگرفته است و باید این زمین ها به دولت بازگردد.وی با اشاره به تصمیم دولت برای 
افزایش عوارض خروج از کشور عنوان کرد: در این زمینه تلاش های زیادی صورت 
گرفته است و جلسات زیادی برگزار شد و در نهایت مقرر شد که عوارض خروج از 
کشور تنها در 40 روز اربعین حسینی)ع( رایگان باشد و در مابقی ایام سال عوارض 
خروج از مردم اخذ خواهد شد .میرآبادی فراهانی عنوان کرد: در بودجه 1397 
پیش بینی شده است تا 88 درصد ارزش افزوده به کلاش شهرها و 12 درصد به 
روستاها تعلق گیرد، همچنین 1 میلیارد دلار نیز برای احیای بافت های فرسوده با 
سود و بهره 4 درصد در سال 97 برای شهر قم در نظر گرفته شده است.وی با بیان 
اینکه 8 هزار میلیارد تومان شهرداری ها در سال 97 حق فروش اوراق مشارکت 
خواهند داشت، تصریح کرد: در مواردی که شهرداری به دولت طلبکار و به بانک 
بدهکار باشد امکان تهاتر وجود خواهد داشت، همچنین 700 هزار میلیارد تومان 
از بودجه کلان شهرها در بودجه سال 97 حذف شده است و این مبلع از این پس 

مستقیماً در اختیار کلان شهرها قرار می گیرد.
رئیس شورای شهر قم:

شورا زمان مناسبی برای بررسی سریع تر بودجه اختصاص می دهد
رئیس شورای اسلامی  شهر قم نیز در این  جلسه فت: شورا زمان مناسبی را 

برای بررسی سریع تر بودجه سال 97 اختصاص می دهد. 
عبدالله جلالی با اشاره به تقدیم بودجه 26 هزار میلیارد ریالی شهرداری در 
سال 97 به صحن علنی شورا گفت: شورا باید زمان مناسبی را منظور کرده 

تا رسیدگی به لایحه بودجه را داشته باشد.وی با تاکید بر اینکه شورای شهر 
نشست های تخصصی را برای بررسی بودجه تشکیل می دهد بیان کرد: در نهایت 
که نشست های مفصلی برای بررسی بودجه تشکیل شود مجدداً با اتمام بررسی ها 
لایحه برای اجرا تحویل شهردار خواهد شد.رئیس شورای اسلامی شهر قم در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به روند بررسی بودجه سال آینده دولت 
در مجلس شورای اسلامی گفت: این تفکر و نگرش در نمایندگان مجلس تقویت 
شود که رویکرد جدی به بهبود شرایط مناطق محروم شهرها باشد. وی ضمن 
تقدیر از اختصاص ردیف های بودجه برای شهر قم، خواستار پیگیری مطالبات 

شهرداری ها در بودجه سال آینده شد.
معاون شهردار قم خبر داد؛

انجام 3 هزار نفر ساعت کار برای تدوین بودجه
معاون شهردار قم  نیز در این جلسه با بیان اینکه در مجموع 3 هزار نفر ساعت 
کارکرد برای تدوین بودجه 97 صرف شده است، اظهار داشت: بخش حمل و نقل 

از اولویت های نخست شهرداری قم است. 
محسن رنجبر ا اشاره به ارائه لایحه بودجه 26 هزار میلیاردی شهرداری در سال 
97 به صحن علنی شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: به منظور ارائه به موقع 
این لایحه به شورای اسلامی شهر قم، مجموعه شهرداری تلاش شبانه روزی 

داشت و خوشبختانه این لایحه به موقع به شورای اسلامی تقدیم شد.
وی با بیان اینکه بودجه سال 1397 شهرداری قم به صورت راهبردی عملیاتی 
شکل گرفته است، افزود: در این بودجه ویژگی ها و مختصات شهر قم با مناطق 
8 گانه کاملًا بررسی و در نظر گرفته شده است و بنابراین باید به مقتضیات این 
بودجه توجه شود. معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری قم با اشاره 
به ناقص بودن آمار و اطلاعات مختلف در بخش های گوناگون شهر قم خاطرنشان 
کرد: بودجه سال 97 شهرداری قم به دلیل کامل نبودن آمار و اطلاعات به صورت 
راهبردی عملیاتی تدوین شده است البته سناریوهای درآمدی هم با روش های 

علمی بررسی شده است تا توازنی از این منظر نیز در شهر قم ایجاد شود.
تفرجگاه های شهری باید 34۰ هزار متر افزایش یابد

وی با بیان اینکه بر اساس بودجه سال 97، شهرداری باید تفرجگاه های شهری 
را 340 هزار متر توسعه دهد تصریح کرد: در بودجه سال 97، توسعه فضای سبز، 
حمل و نقل عمومی، شهرسازی و دیگر الزامات شهری پیش بینی شده است و در 
مجموع 115 طرح پیشنهادی، نیازمند بودجه ای بالغ بر 1590 میلیارد تومان است 
که امیدواریم این 115 طرح به صورت کامل و دقیق تحقق پیدا کند و اجرایی 
شود. رنجبر افزود: سیاست گذاری و کمیت گذاری طرح های راهبردی مورد تأکید 
شورای شهر یکی از موارد مهمی بود که در این لایحه در نظر گرفته شده است.

اظهار کرد: تمام  انسانی شهرداری قم  برنامه ریزی و توسعه سرمایه  معاون 
پروژه های پیش بینی شده در بودجه سال 97، پیوست دارد تا اعضای شورا بتوانند 
بررسی کامل و دقیق داشته باشند و همچنین این بودجه به گونه ای تنظیم شده 
است که ضمن توجه به تمام ابعاد زندگی شهری و زندگی معنوی شهروندان در 
تمام مناطق شهرداری شاهد افزایش تلاش و فعالیت در جهت پیشرفت این شهر 

مقدس باشیم.
بخش حمل و نقل از اولویت های نخست شهرداری قم است

وی با بیان اینکه در مجموع 3 هزار نفر ساعت کارکرد برای تدوین بودجه 97 
صرف شده است عنوان کرد: بخش حمل و نقل از اولویت های نخست شهرداری 
قم است و با جلسات کارشناسی که برگزار شد در نهایت مقرر شد که 35 درصد 
از بودجه عمرانی به روان سازی ترافیک و 13 درصد به محیط زیست پایدار و با 
کیفیت اختصاص یافت. رنجبر با تأکید بر اینکه حرکت بودجه های شهرداری قم 
به سمت طرح های عمرانی ضرورت دارد ادامه داد: بودجه جاری شهرداری قم در 
سال 97، حدود 8 و نیم درصد رشد داشته است که این رشد سبب ذخیره حجم 

بالایی از بودجه شهرداری برای طرح های عمرانی شده است.
رنجبر در پایان گفت: در مجموع 5 سناریوی درآمدی برای روش عملیاتی درآمد 
شهرداری قم در زمینه جبران کسری های شهرداری مورد بررسی قرارگرفته که 

روش های کارشناسی اساس این سناریوسازی ها بوده است.

در بیست و هشتمین جلسه شورای شهر قم؛

بودجه 26 هزار ميلياردی شهرداری در سال 97 تقديم شورا شد

 رابطه ها بویژه ارتباط زن و شوهرها، اگر با مکر و سوء استفاده 
باشد، سرانجامی جز فنا در پی نخواهد داشت. نباید از علاقه و 
دوست داشتن های نسبت به همدیگر استفاده ابزاری و آن را 
وسیله برای رسیدن به خواسته های معقول یا نامعقول خود 

کنند. 
زن: غمگین و بی حوصله روی مبل نشسته است.

مرد: عزیزم چه اتفاقی افتاده است؟
زن: کمی ابرو در هم می کشد، راه اشکی در چشمانش باز  
و ادامه می دهد چون دیروز در خانه پدرت سر من داد زدی، 
با خود عهد بستم دیگر با تو حرف نزنم و هیچ وقت لخند به 

رویت نزنم.
مرد: کمی قربان صدقه همسرش می رود، عصبانی بودنش 
را دلیل بالارفتن صدایش قلمداد می کند و ازاو می خواهد که 
همسرش را ببخشد و لبخندی بزند چون با هر لبخند او جانی 

تازه می گیرد.
زن: اگرلبخند من خوشحالت می کند، دفعه بعد که به خانه 
آنها رفتیم یک دسته گل برایم بخر و در برابر آنها از من عذر 

خوای کن .
مرد:.....

چنین مسائل کوچکی در همه زندگی های زناشویی اتفاق می 
افتد. کار و رفتارهایی که ممکن است باعث ناراحتی طرف مقابل 

شود و او در عوض یک کار دیگر، حاضر به بخشش همسرش می 
شود. این یک باج گیری خبیثانه در روابط بین همسران است.

زورکی های زناشویی
باج گیری عاطفی وقتی رخ می دهد که یکی از نزدیکانتان با 
ظرافت خاصّی شما را تهدید به تنبیه می کند یا غیرمستقیم 
خاطر نشان می نماید که اگر تن به خواسته  اش ندهید، عواقب 
بدی در انتظارتان خواهد بود. این شخص که از لحاظ عاطفی 
به شما نزدیک است، اسرار و نقاط ضعف شما را می داند و از 
این اطلاعات محرمانه برای مطیع ساختن شما یاری می جوید. 
این باج گیر عاطفی از تمام نقاط ضعف و قوّت شما علیه خودتان 
استفاده می کند. بیشتر باج گیرهای عاطفی، اعضای خانواده و 

دوستان نزدیک خودتان هستند.
در پایان یک باج عاطفی، ناچار به انجام آنچه دوست ندارید یا 
عاقلانه نمی دانید، تن می دهید. علاقه شما به طرف مقابلتان 
باعث می شود به سمتی حرکت کنید که باب میل شما نیست. 
از سوی دیگر این عمل از طرف همسرتان همیشه در ذهن شما 
ذخیره می شود و در صورتی که همان شکل رفتار را همسرتان 
انجام دهد شما نیز مانند خودش با او برخورد می کنید.  باج گیر 
با عمل خود احساس گناه را در شما بر می انگیزد. شما از امتناع 
در برابر خواسته ی او احساس گناه می کنید و از اینکه در چنین 
شرایطی قرار گرفته اید، خشمگین می شوید! البته در دراز مدّت 

روابط شما با باج گیر عاطفی دستخوش تغییرات می گردد و 
هرگز نمی توانید رابطه ی خوب اولیه را با هم داشته باشید.

مردان یا زنان باج گیر
مردان بیش از زنان در معرض باج گیری عاطفی قرار می گیرند. 
مردان ترجیح می دهند خواسته ی خود را مستقیم بیان کنند. 
زنان که از قدیم الایّام نقش حافظ صلح در خانواده را به عهده 
داشته اند، اغلب از بیان مستقیم خواسته ی خود طفره می روند. 
بسیاری از زنان از اعتماد وعزّت نفس کافی برخوردار نیستند و 
می پندارند استحقاق دست یافتن به خواسته ی خود را ندارند. 
آنها مدام می خواهند مورد مهر و محبت شوهر واقع شوند. 
آنها همیشه تحکیم کننده ی روابط )والدین، فرزندان، فامیل 
و افراد اجتماع( بوده اند. مغز زنان براساس موفّقیّت در ایجاد 
رابطه برنامه ریزی شده است. بنابراین، بسیاری مواقع آنان به 
خاطر حفظ روابط و عشق دیگران نسبت به خود، قبول خطر 
نمی کنند و به جای بیان مستقیم، خواسته به روش هایی چون 

باج گیری عاطفی متوسل می شوند.
در صد استفاده ی مردان از باج گیری عاطفی کمتر از زنان 
است. وقتی پای عواطف و احساسات به میان می آید، مغز مرد 
بسیار ساده به دور از پیچیدگی ها و ظریف کاری های زنانه عمل 
می کند. وقتی مردان فقط شکارچی بودند مستقیم به سوی 
شکار می تاختند و این رویارویی مستقیم و بی رابطه در حافظه 

ی ادواری مانده است. اگر مرد می خواست مادرش را به خانه 
بیاورد، احتمالًا قبل از طرح موضوع، به همسرش یک دسته گل 
هدیه می داد و البته این نهایت ظریف کاری عاطفی او محسوب 
می گردید. او بعد از تقدیم گل ها، مستقیم و بدون اشک و آه، 
سر اصل مطلب می رفت و احتمالًا این پیشنهاد را مطرح می 
ساخت: ساختن اتاق در کنج خانه برای نگهداری مادر، گرفتن 
پرستاری که از مادر مراقبت کند، رفتن مرتّب به تعطیلات آخر 
هفته برای رفع خستگی ناشی از نگهداری از مادر بیمار. مردان 
اغلب خواسته ی خود را مستقیم مطرح می کنند و با طرافت 
روی آن پا می فشارند و به این ترتیب بسیاری از زنان با خواسته 
ی آنها موافقت می نمایند. از نقطه نظر تاریخی، مردان همیشه 
در موضع قدرت بودند و می توانستند به راحتی به خواسته ی 
خود دست یابند؛ حال آنکه زنان به ندرت در جایگاه قدرت و 
مقام قرار می گرفتند. بنابراین، برای دست یافتن به خواسته 

خود، متوسل به مکر و حیله می شدند.
ولی در برخی شرایط مردان نیز دست به باج گیری عاطفی 
می زنند. برای مثال، مردانی که می خواهند دختران جوان و 
بی تجربه را اغفال کنند، از سلاح احساس، اشک و آه یاری 
می جویند. البته نمی توان مردان پولداری را که با پول می 
خواهند خواسته های درست یا نادرست شان را برآورده کنند، 

نادیده گرفت.

همسرتان را مجبور به کاری نکنید

باج گیری آن هم از نوع عاطفی

شما هم از اون دسته پدر و مادرهایی هستید که به حرف گوش کن بودن کوچولوی 
دوست داشتنی تون افتخار می کنید؟ اگر جواب شما بله هست، باید بگم که این ویژگی 
در آینده باعث آسیب دیدن فرزندتون در اجتماع و حتی خانواده میشه. این ویژگی کودک 
شما رو بی اعتماد به نفس و منزوی می کنه. بچه ها باید مهارت نه گفتن رو از همون سنین 

کودکی آموزش ببینند. پس باید چکار کرد؟ 
از خانه شروع کنید

اگر شما پدر یا مادری هستید که در برابر نه شنیدن از فرزندتان عصبانی می  شوید و 
پرخاش می  کنید، انتظار این را داشته باشید که در آینده کودک تان در محیط مدرسه و 
بعدها در زندگی مشترک ش به خاطر همین مسئله در برابر خواسته های غیرمعقول دچار 
بحران شود. کودک باید یادبگیرد که حق دارد، در برابر خواسته هایی که به نظرش منطقی 
نیست نه بگوید. با این روش یادمی گیرد هم از خودش در برابر خواسته های دیگران 
حفاظت کند و هم اینکه می  آموزد نباید خواسته هایش را به کسی تحمیل کند. بهتر است 

به جای مجبور کردن کودک به کار موردنظرتان با او همفکری کنید.
با کودک تان حرف بزنید

از او بخواهید در مورد وقایع روزی که گذرانده با شما صحبت کند. در مورد موقعیت هایی 
که می  خواسته نه بگوید اما نگفته با او!  صحبت کنید و چند راه حل را با هم برای 

موقعیت های این چنینی بررسی کنید.
خودتان هم نه بگویید!

کودک باید به موقع نه بشنود تا رفته رفته این مهارت مهم را در زندگی کسب کند. 

به جای اینکه خیلی زود خواسته ی فرزندتان را برآورده کنید یا حتی خواسته  اش را بی 
پاسخ بگذارید، خیلی قاطع نه بگویید و اجازه دهید واکنش منفی  تان را ببیند. می توانید نه 
گفتن را با یک توضیح همراه کنید. مثلا در پاسخ به خرید لباس، می توانید بگویید الان 
وقتش نیست و به کودک اطمینان دهید که هر وقت به لباس نو احتیاج داشت، حتما او 

را به خرید می برید.
لبخند بزنید و نه بگویید

اگر کودک تان به شما خوراکی تعارف کرد و شما میل نداشتید، هیچ گاه از سر ترحم 
خودتان را مجبور به خوردن آن خوراکی نکنید، لبخند بزنید و بگویید میل ندارم! با این 
واکنش مناسب کودک یادمی گیرد که نه شنیدن به معنی زیرسوال رقتن شخصیتش 
نیست. همچنین می آموزد نه گفتن و نه شنیدن آسیبی به رابطه  اش وارد نمی کند. این 
کودک در سال های جوانی  اش به راحتی و بدون ترس از بهم خوردن رابطه  ی دوستانه اش، 

به تعارف دوستش برای سیگار کشیدن پاسخ منفی می  دهد.
حرف تان را عوض نکنید!

وقتی فرزندتان مدام خواسته  اش را تکرار می  کند به خاطر بی  حوصلگی یا ترحم، پاسختان 
را تغییر ندهید. در چنین شرایطی هرچندبار که لازم است به او نه بگویید و با مهربانی به 

او یاد دهید که تکرار خواسته  ی دیگران، نباید تصمیم اش را تغییر دهد.
دیکتاتور بودن را فراموش کنید

اگر از آن دسته پدرها و مادرهایی هستید که فقط نه می  گویید و هیچ توضیح و دلیلی 
برای این کار به فرزندتان نمی  دهید، بهتر است دست نگه دارید. ممکن است کودک تان در 

برابر خواسته های شما مقاومت نکند ولی در آینده درباره ی موضوعاتی که با آنها 
 مخالف است، نمی  تواند از خود دفاع کند یا از منطق و عقلش برای نه گفتن استفاده 

کند. بنابراین توصیه می  شود در کنار نه گفتن دلیل  تان را برای کودک تان توضیح دهید.
شرایط را تغییر دهید

برای اینکه تعداد دفعات نه گفتن به کودک  تان منطقی باشد، شرایط را تغییر دهید. مثلا 
اگر کودکتان نوپا است و نگران شکستن وسایل خانه هستید، به جای گفتن عبارتی مثل 
»نکن«، »بشین«، »دست نزن«، جای وسایل را تغییر دهید تا کودک بتواند آزادتر باشد و 

شما هم مدام در حال تذکر دادن نباشید.
حرف آخر

حرف آخر اینکه اگر در موقعیت  های صحیح و مناسب به کودک دلبندتان نه بگویید، 
در واقع او را برای آینده  اش آماده کرد ه  اید تا بتواند در شرایط مختلف بهترین تصمیم را 
بگیرد. کودکانی که مورد سوءاستفاده و تجاوز قرار می گیرند، مهارت نه گفتن را به درستی 
نیاموخته  اند. کودکی که مهارت نه گفتن را آموخته می  داند نه گفتن به معنی بی  احترامی 
به دیگران نیست. چنین کودکانی به خاطر نه گفتن منزوی نمی  شوند و اعتماد به نفس 

بالایی خواهند داشت.

مهارت نه گفتن را به کودکانتان اینطور بیاموزید

فرزندم بدون خجالت بگو »نه«!






